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سرمقاله

رشد اقتصادی نیازمند 
سرمایه گذاری 

بر اســاس پیش بینی های 
بانک جهانی، رشد اقتصادی 
کشــورمان در سال 2023 
حدود 2.2 درصد و در سال 
2024 با رشد اقتصادی دو درصد روبه رو خواهیم 
شد. با نگاهی به گذشــته متوجه خواهیم شد که 
بانک مرکزی و مرکز آمــار در گزارش های پایانی 
سال، این آمار بانک جهانی و صندوق بین المللی 
پول را تأیید کردند. بنابراین رشد اقتصادی هشت 
درصد بسیار آرمانی است. در برنامه هفتم توسعه، 
یک  سوم رشد هشــت درصدی اقتصاد کشور را 
مبتنی بر بهره وری انگاشته اند که می تواند بهره وری 

نیروی کار یا سرمایه...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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در دولت سیزدهم محقق شد؛

رشد ۲.۸ برابری اعطای 
تسهیلات به دانش بنیان ها

نرخ رشد اقتصادی در دو سال گذشته به 4.8 درصد افزایش یافت

رفع موانع تولید و بهبود  بهره وری
صفحه3
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بانک های  دولتی  
از  زیان دهی  خارج  شدند

 درآمد  مولد سازی  ۳  برابر  سال  گذشته

وزیر  اقتصاد:

بررسی میزان ارائه چهار خدمت شامل تسهیلات، 
ضمانت نامه ها، ســرمایه گذاری و توانمندسازی به 
دانش بنیان ها نشــان می دهد که میانگین اعطای 
تسهیلات بر اساس سیاست های تشویقی و حمایتی 
دولت برای فعالیت ها و تولیدات دانش پایه نسبت 
به دولت دوازدهم 2.۸ برابر رشــد داشته است.  با 
روی کارآمدن دولت مردمی سیزدهم در دوازدهم 
مردادماه ۱400، حمایت از زیســت بوم نوآوری و 
فناوری کشــور به صورت ویژه در دستور کار دولت 
قرار گرفت و هم اکنون موضوع دانش بنیان در کشور 
از جایگاه ویــژه ای برخوردار اســت. این جایگاه به 
واسطه حمایت های ویژه رهبر معظم انقلاب و توجه 
و اهتمام دولت سیزدهم به اقتصاد دانش بنیان بوده 
است. ضمن اینکه شرکت های دانش بنیان در طول 
سال های اخیر خوش درخشــیده  و توانسته اند با 
انجام پژوهش های کاربردی، تولید و بومی سازی 
تجهیزات و محصولات فناورانه در رفع بســیاری از 
مسائل و چالش های بخش های مختلف از جمله 
حوزه صنعت، سلامت، کشاورزی و حتی خدمات 
موثر عمل کنند. جهت گیری دولت سیزدهم نسبت 
به شرکت های دانش بنیان بسیار اتفاق مبارکی است 
و اعتقاد شخص رییس جمهور و اعضای هیات دولت 
نیز تاثیر زیادی بر حمایت از این شرکت ها داشته و 
فعالیت ها و اقدامات صورت گرفته در این حوزه نیز 
بیانگر این واقعیت است. یکی از نهادهای بسیار مهم 
در رشد، توسعه و شکوفایی شرکت های دانش بنیان 
و فناور، صندوق نوآوی و شکوفایی ریاست جمهوری 
است؛ نهادی مالی حمایتی که بر اساس قانون حمایت 
از شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان و تجاری سازی 
نوآوری ها و اختراعات در راستای تحقق اقتصاد دانش 
بنیان و فناوری محور و تکمیل زنجیره ایده تا بازار در 
سال ۱3۹۱ تاسیس شد. به طور کلی هدف نهایی 

صندوق نوآوری و شکوفایی...

اجتماعی

معاون امور توانبخشی بهزیستی استان تهران از برنامه 
این ســازمان برای کاهش مراکز نگهداری تجمعی و 
گسترش خانه های کوچک مراقبتی خبر داد و گفت: 
گرانی خانه ها و بالا بودن هزینــه رهن و اجاره بر روند 
گسترش خانه های مراقبتی کوچک به شدت اثرگذار 
است با این حال تعداد این خانه ها در سال جاری به 23 
مورد افزایش یافته است. یوسف رضایی با بیان اینکه 
هدف سازمان بهزیستی کاهش مراکز نگهداری تجمعی 
و گسترش خانه های کوچک مراقبتی است، اظهار کرد: 
در خانه های مراقبتی کوچک افــراد همچون مراکز 
تجمعی به صورت گروهی توسط مراقبینی متخصص 
نگهداری می شــوند، با این تفاوت که در این خانه ها 
افراد در تمامی بخش های زندگی عادی مشــارکت 
دارند و می توانند از توانایی هایشان استفاده کنند. این 
درحالیست که به نظر می رسد بسیاری از افرادی که 
در مراکز بهزیستی نگهداری می شوند علی رغم اینکه 
توانایی انجام کارهای حداقلی را دارند اما انجامشان از 

آنها دریغ می شود.
وی با بیان اینکه در خانه های مراقبتی کوچک زندگی 
جریان دارد، گفت: البته نمی توان همه توان خواهان را 
در خانه های کوچک نگهداری کرد و قصد بر این نیست 
به طور کلی مراکز تجمعی جمع شود اما هدف ما کاهش 

مراکز تجمعی و حرکت به ســمت افزایش خانه های 
مراقبتی کوچک است. معاون امور توانبخشی بهزیستی 
اســتان تهران ادامه داد: در حال حاضر تمامی مراکز 
نگهداری به بخش خصوصی واگذار شده است، اما سعی 
می کنیم متقاضیان دریافت مجوز را به سمت دریافت 

مجوز راه اندازی خانه های کوچک ترغیب کنیم.
رضایی در پاسخ به این سوال که از سال ۱400 تاکنون 
که ســازمان بهزیستی اقدام به گســترش خانه های 
مراقبتــی کوچک کرده چــه تعداد خانــه مراقبتی 
راه اندازی شده است؟ افزود: در سال ۱40۱، ۱۱ خانه 
مراقبتی کوچک در استان تهران راه اندازی شد و این 
درحالیست که تعداد این خانه ها در سال جاری به 23 
خانه افزایش پیدا کرده اســت. البته 2۱ خانه مربوط 
به خانه مراقبتی معلولان ذهنی، یک خانه مربوط به 
ســالمندان و یک خانه برای نگهداری بیماران مزمن 
روان است. به عبارتی تعداد خانه های کوچک مراقبتی 
ویژه سالمندان و بیماران مزمن روان بسیار کم است 
و خیران و متقاضیان صدور مجوز بهتر اســت برای 

راه اندازی خانه های مراقبتی ویژه این گروه اقدام کند.
وی ادامه داد: البته گرانی خانه و بالا بودن هزینه رهن 
و اجاره خانه ها نیز بر روند گسترش خانه های مراقبتی 

کوچک به شدت اثرگذار است.

در شرایطی که ســینماها در مرداد با رخدادهایی 
چون گرمای بی سابقه هوا، مسافرت مردم و البته 
تعطیلی های طولانی مدت ماه محرم مواجه بودند 
اما بیــش از ۱ میلیون و 24۵ هــزار نفر در همین 
شرایط به سینما رفتند که آمار نسبتا قابل قبولی به 
حساب می آید. در مردادماه امسال ۱ میلیون و 24۵ 
هزار و ۹00 نفر به سینما رفتند تا فروش گیشه این 
ماه به حدود 4۸ میلیارد تومان برسد. این آمار، 22 
درصد بیشتر از میزان مخاطبان مدت مشابه سال 

گذشته است.
این آمار با توجه به گرمای بی سابقه هوا، مسافرت 
و البته تعطیلی های طولانی ســینما، آمار نسبتا 
قابل قبولی محسوب می شود که در ماه محرم رقم 
خورده است. بر پایه این گزارش، در مردادماه، 4۸ 
هزار و 2۵۵ ســانس ترتیب داده شد. ۱ میلیون و 
24۵ هزار و ۹00 نفر به سینما رفتند تا این میزان 
مخاطب، گیشه 4۷ میلیارد و ۸2۵ میلیون تومانی 
را رقم بزنند. فسیل با 40۱ هزار مخاطب، در رتبه 
نخســت پرمخاطب تریــن و پرفروش ترین فیلم 
مردادماه قرار دارد. فیلم کریم امینی موفق شد تا طی 

این ماه، ۱۶ میلیارد و ۸۵0 میلیون تومان بفروشد.
شــهر هرت نیز با 302 هزار مخاطب، در رتبه دوم 

فیلم های این ماه قرار می گیرد. این کمدی موفق 
شد تا در پنجمین ماه سال، ۱3 میلیارد تومان فروش 
داشته باشد. نارگیل 2 که از هجدهم مرداد به روی 
پرده رفت توانست طی ۱4 روز، ۸0 هزار مخاطب را 
جذب کرده و به فــروش 3 میلیارد و 300 میلیون 

تومانی برسد.
کت چرمی نیز در این ماه خوش درخشید و موفق 
شد با ۶۹ هزار مخاطب، به فروش 2 میلیارد و ۹00 
میلیون تومانی دست یابد.بی مادر ۵0 هزار مخاطب 
داشت و توانست با 2 میلیارد و 200 میلیون تومان 
فروش، پنجمین فیلم پرمخاطــب پنجمین ماه 

سال باشد.
فیلم ستاره بازی در سینماهای کشور نمایش داده 
می شود. اتفاقی که سبب می شود تا نمایش این فیلم 
در کنار سایر فیلم های روی پرده، منجر به جذب 
مخاطبان بیشتر برای ششمین ماه سال شود. در 
شهریورماه امسال است که سینمای ایران، تعداد 
مخاطبان خود طی سال جاری را از ۱۱ میلیون نفر 
عبور خواهد داشت و گیشه را به بیش از ۵00 میلیارد 
تومان می رساند. این رزومه، فرصت خوبی برای ورود 
به شش ماهه دوم سال و رسیدن به قله های جدیدی 

از مخاطب و فروش طی سالیان جاری است.

رئیس سازمان غذا و دارو با بیان اینکه امروز کمبود 
اقلام دارویی بــه زیر چهار درصد می رســد گفت: 
دســتگاه ها در حواله ارز همکاری کنند کمبودها از 
این هم کمتر می شود. سید حیدر محمدی، در مراسم 
افتتاحیه پنجمین نمایشگاه فارمکس با اشاره به اینکه 
دستگاه های متعددی در تأمین دارو دخیل هستند، 
گفت: اگر این دســتگاه ها به وزارت بهداشت اعتماد 
کنند می توانیم هر اطلاعاتی را که نیاز داشته باشند در 
اختیارشان قرار دهیم، چنانچه اخیرا از داشبوردهای 
الکترونیکی این سازمان در راستای شفافیت فرآیندها 

رونمایی کردیم.
وی افزود: داشبوردهای سازمان غذا و دارو در راستای 
ایجاد اتاق شیشــه ای به راحتی، فرآیندها، قیمت، 
وضعیت ترخیــص، سیاســت گذاری و... در اختیار 

کاربران قرار می دهد.
معاون وزیر بهداشــت با اشاره به وضعیت اختصاص 
بودجه در حــوزه غــذا و دارو تصریح کــرد: از اول 
اردیبهشت ماه کمتر از پنج درصد از ارز مورد نیاز حواله 
شده بود، اما خوشبختانه با اقدامات صورت گرفته، 
امروز ۷00 میلیون دلار از ارز این حوزه حواله و قول 
حواله ۵00 میلیون دلار هم از سوی شرکت نیکو به 
ما داده شده است. همچنین سازمان برنامه و بودجه 
در خردادماه ۱2 هزار میلیارد به حوزه بیمه بابت دارو 
تزریق کرده است و دو هزار میلیارد تومان احتمالا نیز 

در اوایل شهریور ماه محقق شود.
محمدی در ادامه با اشاره به وضعیت تأمین دارو اظهار 

کرد: مشکلات تأمین آنتی بیوتیک سال گذشته کاملا 
مرتقع شده است و امروز مشکلی در تأمین این داروها 
نداریم. همچنین کمبود داروهای بیهوشــی تا حد 
زیادی رفع و با تولید داخل دو داروی بیهوشی بخش 
زیادی از نیاز بازار تأمین شد. تأمین سرم هم که در 
سال گذشــته با اختلالاتی مواجه شده بود امروز به 
طور کامل حل شده است. همچنین در حوزه تأمین 
داروهای اعصاب و روان نیز بخش اعظم مشــکلات 

مرتفع شده است.
وی با تأکید بر اینکه در حال حاضر میزان کمبودها 
به زیر چهار درصد می رســد، گفت: در صورتی که با 
همکاری دستگاه های دخیل مشکلات ارزی حل شود 

به کاهش بیشتر کمبودها می توان امیدوار بود.
وی با اشاره به فعالیت ۵0 شرکت تولید کننده ماده 
اولیه دارویی گفت: ارزبری این حوزه در سال گذشته 
یک میلیارد دلار بوده است که 200 میلیون دلار آن 
مربوط به ماده پیش ساز بوده است که با همین میزان 
20 درصدی،  ۵0 درصد از نیاز کشور را تأمین کردند؛ 
بنابراین مشخص می شود که ارزش افزوده ماده اولیه 
بالا بوده و از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت و باید با 
کمک فعالان این حوزه ۱00 درصد نیاز بازار دارویی 
را تأمین کنیم. به گفته رئیس سازمان غذا و دارو، در 
جایی که تولید به صرفه نیست در قیمت گذاری به 
تولید کنندگان کمک می کنیم. همچنین در جایی 
که امکان صادرات وجود داشــته باشــد نیز همراه 

خواهیم بود.

رئیس ستاد کل نیروهای مســلح گفت: ایجاد 
امنیت و آرامــش در مرزهای مشــترک تنها با 
همدلــی و وحدت بین کشــورهای همســایه 
امکان پذیر اســت و حضور بیگانگان در منطقه 
موجــب تنش و اختلاف خواهد شــد. ســردار 
سرلشــکر »محمد باقری« رئیس ســتاد کل 
نیروهای مســلح ایران در گفت وگوی تلفنی با 
ژنرال »ذاکر حســن اف« وزیر دفاع جمهوری 
آذربایجان بر توســعه مناسبات و همکاری های 

دفاعی و نظامی دوجانبه تأکید کرد.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در این گفت وگوی 
تلفنی با اشــاره به توافقات ارزشمند در سال های 
گذشته بین نیروهای مســلح جمهوری اسلامی 
ایران و جمهوری آذربایجان خاطرنشان کرد: سطح 
همکاری ها، ارتباط و تعامل بین نیروهای مسلح دو 
کشور در تمامی حوزه ها در حال پیشرفت است و 
ما معتقدیم نیروهای مسلح می توانند عامل تقویت 

دوستی و برادری بین دو کشور شوند.
سرلشکر باقری از آمادگی کامل نیروهای مسلح 

جمهوری اسلامی جهت شرکت در کمیسیون 
مشترک نظامی در باکو خبر داد و تصریح کرد: 
ایجاد امنیــت و آرامش در مرزهای مشــترک 
تنها با همدلی و وحدت بین کشورهای همسایه 
امکان پذیر اســت و حضور بیگانگان در منطقه 

موجب تنش و اختلاف خواهد شد.
وزیر دفــاع جمهــوری آذربایجان نیــز در این 
گفت وگو از آمادگی کامل نیروهای مســلح این 
کشور برای ارتقای سطح همکاری های دوجانبه 
نظامی و دفاعی خبــر داد و گفت: مــا همواره 
جمهوری اسلامی ایران را کشور دوست و نزدیک 
به خود می دانیم و از همکاری های نظامی در تمام 
حوزه ها اســتقبال می کنیم و ان شاءالله بتوانیم 
میزبان خوبی از هیأت ایرانــی در آینده نزدیک 
در کمیسیون مشترک نظامی در باکو باشیم. در 
پایان این گفت وگوی تلفنی، ژنرال ذاکر حسن 
اف از سرلشکر باقری رئیس ستاد کل نیروهای 
مســلح ایران جهت سفر به کشــور آذربایجان 

دعوت به عمل آورد.

رئیس جمهور با بیان اینکه امروز با توسعه شرکت های 
دانش بنیان در کشور زمینه برای مهاجرت معکوس 
پزشکان ایرانی فراهم شــده است، گفت: بسیاری از 
شرکت های داروسازی امروز پذیرای پزشکان مهاجر 
ایرانی هستند و زمینه شغل مناسب و با عزت برای آنها 
در داخل کشور فراهم شده است. آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی در مراسم گرامیداشت »روز پزشک و داروساز« 
با بیان اینکه جامعه پزشــکی از آنجــا که در زمینه 
صیانت از جانی و حیاتی که خداوند قدوس به انسان ها 
عطا کرده فعالیت می کند، قدسیت می یابد، گفت: 
پزشکان با دست توانای خود و دانشی که خداوند به 
آنها مرحمت کرده در زمینه صیانت از حیات انسان ها 
تلاش می کنند. رئیس جمهور اولین رمز قدسیت این 
حرفه را آن دانست که پزشک بداند توانایی وی برای 
جلوگیری از آسیب وارد شدن به حیات انسان ها متعلق 
به ذات مقدس ربوبی است و افزود: پزشکان باید بدانند 
سلامتی در دست خداوند است و او این قدرت فکر، 
اندیشه، دانش و بینش را به آنها مرحمت کرده تا در 

جهت صیانت از این سلامتی و حیات فعالیت کنند.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه این نگاه توحیدی خیلی 
ارزشمند است، اظهار داشت: چه عالمی که در حوزه 
علمیه قول الله می بیند و چه پزشکی که در اتاق عمل 
جراحی فعل الله می بیند، هر دو در یک جهت حرکت 
کرده و تلاش می کنند و این نگاه توحیدی است که 

می تواند باعث ارتقای روزافزون علم پزشکی شود.
رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت تلاش برای ارتقای علم 
پزشکی در ایران اسلامی تصریح کرد: تلاش های قابل 
تقدیری در جهت ارتقای علم و دانش پزشکی در کشور 

صورت گرفته، اما همه دانش پزشکی منحصر در آنچه 
تاکنون تولید شده، نیست. لذا دانشگاه ها، پژوهشگاه ها، 
آزمایشــگاه ها و مراکز علمی در جهت ارتقای علم و 
مرجعیت یافتن کشور در این عرصه تلاش بیشتری 
داشته باشند چرا که جمهوری اســلامی ایران این 
ظرفیت را دارد. وی با بیان اینکه متولی اصلی اجرای 
سیاســت های مصوب و ابلاغی رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در عرصه سلامت وزارت بهداشت است، اما این 
وزارتخانه تنها متولی اجرای این بسته سیاستی نیست، 
خاطرنشان کرد: این یک بسته جامع از سیاست های 
حوزه سلامت، بهداشــت، درمان، آموزش و ارتقای 
بهره وری است که باید با همت همه دست اندرکاران 
جامعه پزشکی و نظام درمانی کشور اجرایی و عملیاتی 
شود. رئیس جمهور در بخش بعدی سخنانش جامعه 
پزشکی کشور را در امتحانات و ابتلائات پیروز و سربلند 
توصیف و تصریح کرد: بخش هــای مختلف جامعه 
پزشکی کشور چه در دوران دفاع مقدس و چه در مواقع 
لازم دیگر نظیر بلایای طبیعی و چه در دوران کرونا که 
عملکرد درخشانی داشته، همواره در مواقع ضرورت در 
کنار مردم حضور داشته اند و بنده به همه تلاش گران 
این عرصه و به ویژه شهدای نظام سلامت و خانواده های 

محترم آنها ادای احترام می کنم.
آیت الله رئیســی تولید ۹0 درصد داروهای مورد نیاز 
کشور در داخل را از افتخارات جامعه پزشکی دانست 
و افزود: امروز بسیاری از کشــورهای منطقه و حتی 
کشــورهای پیشــرو در زمینه تولید دارو به کیفیت 
داروهای ساخت ایران اذعان دارند و مشتری محصولات 

دارویی متخصصان و پزشکان ما هستند.

صداوسیما و شبکه CGTN چین، مستندی با عنوان 
»ندای جاده ابریشــم« به صورت مشــترک تولید 
می کنند. پخش »جرس« در دستور کار شبکه دو و 
رادیو نمایش ســریالی درباره شهید رجایی و شهید 
باهنر به مناسبت هفته دولت روی آنتن خواهد برد. 
خبر کار مشترک ســازمان صداوسیما شبکه چین 
جزو اتفاقات مهمی بود که برخی از رســانه ها به آن 
پرداختند. همچنین پخش برنامه نمایشی »جرس« 
از شبکه دو با همکاری سازمان اوج و آماده شدن دو 
سریال رادیویی شــهید رجایی و شهید باهنر که به 

مناسبت هفته دولت روی آنتن خواهد رفت. 
سازمان صداوسیما و شبکه CGTN چین، در دهمین 
ســالگرد ابتکار کمربند و جاده چین، مستندی در 
دو ورژن )نسخه( هشت و 30 دقیقه ای را به صورت 
مشترک تولید می کنند.این مســتند درباره ایران، 
بخشی از یک مجموعه مستند ۱3 قسمتی با عنوان 
»ندای جاده ابریشم« است که در کشورهای آسیایی، 
آفریقایی، اروپا و آمریکای مرکزی تولید می شود و از 

شهریور تا مهر از این شبکه چینی پخش خواهد شد.
در این مستند قرار است ضمن بازنمایی میراث غنی 
فرهنگی ایران، بر اشتراکات فرهنگی دو کشور تاکید 
شود تا مخاطبان خارجی بهتر و بیشــتر با ایران از 
دریچه فرهنگ آشنا شــوند.این تولید مشترک بر 
 CGTN مبنای تفاهم نامه ای که میان صداوسیما و
منعقد شــده، صورت می گیــرد و اداره کل تامین و 
رسانه بین الملل ســیما مجری طرح در ایران بوده 

است.شبکه CGTN، شبکه خارجی  زبان چین است 
و یکی از شش کانال شبکه جهانی تلویزیونی چین 

محسوب می شود.
در ایام فیلمبرداری در ایران که روز ســی ام مرداد به 
پایان رسید، این گروه در سناریویی مشترک با صدا 
و ســیما، از اماکن مختلف فرهنگی و گردشــگری 
شامل بازارها و نقاط دیدنی فیلمبرداری کرد و علاوه 
بر مصاحبه های مردمی، با شــخصیت ها و مقامات 
مختلف فعال در حوزه فرهنــگ، آموزش و پرورش، 
میراث فرهنگی و گردشــگری و همچنین ورزشی 
مصاحبه داشــت. تهیه گزارش درباره ظرفیت ها و 
قابلیت های رسانه ملی در تولیدات فاخر، بخشی از 
این مستند را تشکیل می دهد و در این راستا بخشی 
از ظرفیت های تولید صداوسیما در شهرک سینمایی 
غزالی و همچنین استودیوهای پخش سیما در این 
اثر به نمایــش درخواهد آمد.این گروه چینی ســر 
صحنه فیلمبرداری سریال »رحیل« حاضر شدند و 
از تصویربرداری همزمان این ســریال در سه نقطه و 

توسط سه گروه مجزا، ابراز شگفتی کردند.
رادیو نمایش در آستانه فرا رسیدن هفته دولت، دو 
مجموعه رادیویی را بــه روی آنتن می برد.مجموعه 
رادیویی »من محمدعلی رجایــی« را مجید حمزه 
کارگردانی کرده و علی خاکبازان آن را نوشته است که 
به زندگی شهید محمد علی رجایی از دوران نوجوانی، 
فعالیت سیاسی و تبلیغاتی در کنار شهید باهنر و در پی 

آن پیروزی انقلاب اسلامی می پردازد.

حضور بیگانگان موجب اختلاف و تنش در منطقه می شودافزایش خانه های کوچک مراقبتی

زمینه برای مهاجرت معکوس پزشکان فراهم شده است

پماجرای اولین تولید مشترک صداوسیما و چین

سياسیفرهنگی 

سینماها در مرداد 4۸ میلیارد تومان فروختند

کمبودهای دارویی؛ زیر 4 درصد



اقتصاد2
ایران

اوجی: واردات بنزین از روسیه را 
تکذیب می کنیم

وزیر نفت گفت: واردات بنزین از روســیه را 
تکذیب می کنیــم؛ در تمامــی جایگاه های 
بنزین کشــور عملیــات ســوخت گیری و 
سوخت رسانی انجام می شــود. جواد اوجی 
وزیر نفت، در حاشیه نشست هیئت دولت در 
جمع خبرنگاران، اظهار داشت: وزارت نفت به 
سرمایه گذارهایی که در رابطه با برقی کردن 
خودروهای عمومی اقدام کننــد یا به مقدار 
صرفه جویی سوخت، حواله سوخت را پرداخت 
می کند یا معادل قیمت ســوخت به نرخ روز، 

پرداخت می شود.
وی افزود: تا پایان شهریور ماه تولید نفت خام 
به 3.4 میلیون بشــکه در روز خواهد رسید. 
طی 4 ماه اول ســال 16 درصد بیشتر گاز به 
نیروگاه ها دادیم. با این اقدام روزانه 20 میلیون 
لیتر سوخت مایع کمتری در نیروگاه ها مصرف 
شده است. وزیر نفت با بیان اینکه، روزانه 36 
میلیون لیتر گاز بیشــتر به نیروگاه ها تزریق 
کردیم، گفت: واردات بنزین از روسیه را تکذیب 
می کنیم، در تمامی جایگاه های بنزین کشور 
عملیات سوخت گیری و سوخت رسانی انجام 
می شود. وزیر نفت درباره شایعاتی که پیرامون 
افزایش قیمت بنزین در فضای مجازی مطرح 
می شود، گفت: در رابطه با جایگاه های سوخت 
ما هفته گذشته به مردم عزیز اعلام کردیم که 
هیچگونه افزایش قیمتی در سوخت نخواهیم 
داشت و همه پالایشگاه ها با ظرفیت کامل در 
حال کار هســتند و 150 میلیون لیتر ذخایر 
سوخت ما است. متاســفانه رسانه های معاند 
هفته  گذشته شــایعاتی را مطرح کردند که 
دولت قصد گران کردن ســوخت را دارد. در 
حالی که ما از اردیبهشت ماه در راستای اجرای 
مصوبه مجلس؛ محدودیت برای کارت سوخت 
جایــگاه داران در حال را در دســتور کار قرار 

دادیم.
وی افزود: هفته گذشته ما 137 میلیون لیتر 
مصرف داشــتیم امروز 114 میلیون مصرف 
داریم و اتفاق خاصی در کشور نیفتاده است. 
اوجی تاکید کرد:  ما به مردم اعلام می کنیم که 
با تلاش شبانه روز همکارانم ما بیش از سال 
گذشته تولید بنزین می کنیم و نسبت به سال 
گذشته  ذخایر بیشتری داریم و دولت هم هیچ 

برنامه ای برای افزایش قیمت سوخت ندارد.

برنامه ایران برای افزایش تولید نفت 
به ۳.۴ میلیون بشکه در روز

ایران تولید نفت خود را طی دو ســال گذشته 
حدود 50 درصد افزایش داده اســت و انتظار 
می رود مذاکرات بیشتر با آمریکا زمینه را برای 
تقویت صادرات نفت ایران فراهم کند. ایران قصد 
دارد همچنان تولید نفت خود را افزایش دهد. 
جواد اوجی وزیر نفت ایــران اعلام کرد انتظار 
می رود تولید نفت کشــور تا پایان تابستان به 
3.4 میلیون بشکه در روز برسد. بدین ترتیب 
تولید ایران نزدیک به ظرفیت کلی آن یعنی 3.8 

میلیون بشکه در روز خواهد بود.
ایران تولید خود را طی دو سال گذشته حدود 
50 درصد افزایش داده اســت. اظهارات وزیر 
نفت ایران در بحبوحه تلاش های دیپلماتیک 
بین این کشور و آمریکا اعلام شده که امیدها 
نســبت به از ســرگیری قرارداد برجام را بالا 
برده است. دونالد ترامپ رئیس جمهور سابق 
آمریکا در 2018 از این قرارداد خارج شــد. 
طبق آخرین قرارداد بین ایران و آمریکا، برخی 
زندانی هــای آمریکایی در ازای آزاد شــدن 
سرمایه های ایران در کره جنوبی به این کشور 
تحویل داده شــدند. مذاکرات بیشتر زمینه 
را برای تقویــت صادرات نفت ایــران فراهم 
می کند. ایران 2.2 میلیون بشکه در روز نفت 
خام و میعانات گازی در 20 روز اول ماه اوت 
صادر کــرده و طبق گزارش وبســایت تنکر 
ترکرز، صــادرات ماهانه آن در ســال جاری 

میلادی به بالاترین رقم خواهد رسید.
در این بین، تقویت فروش نفت ایران که بیشتر 
آن به چین صورت می گیرد تلاش های ائتلاف 
اوپک پلاس برای حمایــت از قیمت نفت را 
پیچیده کرده اســت. افزایش صادرات نفت 
ایران کاهش تولید عربستان و روسیه را خنثی 
می کند. شــاخص نفت خام برنــت در حال 
حاضر کمتر از 85 دلار در هر بشــکه معامله 
می شــود. احیای تولید نفت ایران همزمان 
شــده با قرارداد بین ایران و عربستان در ماه 
آوریل. ایران زمانی دومین تولید کننده بزرگ 

ا وپک بود.

اخبار

وزیر امور اقتصادی و دارایی 
گفت: برای اولین بار پس 
از ســال ها چهــار بانک 
دولتی به غیر از بانک سپه 
از زیان دهی خارج شدند. 
سیداحســان خاندوزی در حاشــیه جلسه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: در سالی 
که دولت مسئولیت را به دســت گرفت بانک های 
ملی، کشاورزی، توسعه تعاون و سپه زیان ده بودند و 
سود تمامی بانک های دولت را صرف خود کرده بود.

 وزیر اقتصاد با اشاره به جزئیات زیان دهی بانک های 
ملی، کشاورزی، توســعه تعاون و سپه از 13 بانک 
دولتی تصریح کرد: به قــدری زیان دهی این چهار 
بانک بالا بود که ســود تمامــی بانک های دولت را 
صرف خود کرده بودند و در صورت های مالی 1400 
مجموعا 500 میلیارد تومان زیان برای کل 13 بانک 

دولتی شناسایی کردیم.
خاندوزی ادامــه داد: بــا تدابیر ســخت گیرانه و 
انضباط بخشی که در ســال 1401 انجام شد، در 
آخرین اطلاعات ثبت شده در واپسین روز مجامع 
دولتی ، از عدد 500 میلیارد تومان زیان مجموعه 
13 بانک دولتی، در سال 1401 به 70 هزار میلیارد 
تومان ســود مجموع بانک های دولتی رسیدیم که 
جهش بی سابقه ای در انضباط مالی و سخت گیری 

مدیریتی بود که در حوزه بانک های دولت انجام شد. 
وی یادآورشد: با تدابیر اتخاذ شده درباره بانک سپه، 
این بانک هم در ســال جــاری از زیان دهی خارج 
می شود. وزیر اقتصاد همچنین ابراز امیدواری کرد 
که مجموعه این اتفاقات در حوزه بانک های دولتی، 
بیمه ایران، مرکزی و پیشــرفت انضبــاط مالی، 
قاعده مندی و پرهیز از هزینه های غیرضروری که 
بانک ها و بیمه های دولتی داشتند، عملکرد بهتری را 

شاهد باشیم. وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین 
درباره آخرین وضعیت تعیین تکلیف بانک های ناتراز 
اعلام کرد: تا پایان شهریور مهلت بانک مرکزی به 
این بانک ها پایان یافت و بعد از آن تکلیف موسساتی 
که نتوانند معیارهای بانک مرکزی را تأمین کنند، 

اعلام می شود.
سید احسان خاندوزی در حاشیه نشست با فعالان 
کســب و کارهای تجارت الکترونیک، در خصوص 

برنامــه وزارت اقتصاد برای حل موضــوع ناترازی 
بانک ها توضیح داد: مســاله ناتــرازی بانک ها به 
عنوان یکی از ارکان بســته مهار تورم سال 1402 
از اردیبهشــت ماه تعیین تکلیف شده و اجزای آن 
در بسته آمده است، البته مدیریت محوری با بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران است اما ما هم در 
وزارت اقتصاد بســته به اینکه در حوزه بانک های 
دولتی یا سایر اختیاراتی که قانونگذار به ما محول 

کرده است، کمک می کنیم.
وی افزود: این اصل به عنوان یک کار جدی و قطعی 
کاهنده تورم و کنترل پایه پولی کشــور در دستور 
کار کشور اســت و با توجه به اینکه پایان شهریور 
ماه مهلت رئیس کل بانک مرکزی به موسســات 
اعتباری و بانک های ناتراز پایــان می یابد و نتیجه 
اینکه چقدر به ضوابط بانک مرکزی پایبند بوده اند، 
مشخص خواهد شد، امیدواریم آن زمان برسد که 
تصمیم قطعی را در مورد موسساتی که نتوانسته اند 
معیارهای بانک مرکزی را تأمین کنند، اعلام کنیم.

وزیر اقتصاد تأکید کرد: مردم به هیچ عنوان نگران 
نباشد و در حوزه ســپرده گذاران هر تصمیمی که 
بانک مرکزی بگیرد، هیچ ضربه ای و خللی به حقوق 
سپرده گذاران کشــور وارد نخواهد کرد. خاندوزی 
در خصوص مبلغی که امسال از طریق مولد سازی 
دارایی های دولت به دست آمده است، گفت: حدود 
3 برابر عدد عملکرد 4 ماهه نخست سال گذشته در 

4 ماهه نخست امسال به دست آمده است.

وزیر اقتصاد: ۴ بانک  دولتی برای اولین بار از زیان دهی خارج شدند

تعیین تکلیف بانک های ناتراز تا پایان شهریور
درآمد مولد سازی ۳ برابر سال گذشته

افزایش یارانه دهک های چهارم و پنجم 
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی اعلام کرد: از 
فردا )دوم شهریور(  تعداد دهک های مشمول 
افزایش یارانه از 3 بــه 5 دهک ابتدایی اجرایی 
می شــود. ســیدصولت مرتضوی در حاشیه 
جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران درباره 
این افزایش یارانه توضیح داد: اگر خانوارهای 
5 دهک ابتدایی، از 11 قلم مشمول کالابرگ 
الکترونیکی اســتفاده کنند، به آنها 120 هزار 

تومان یارانه تشویقی داده می شود.
وی درباره احتمال تغییر دهک بندی خانوارها 
اظهــار داشــت: وزارت رفاه آزمون وســع را 
بررســی می کند و احتمال اینکه تغییراتی در 
دهک بندی هــا صورت بگیــرد یعنی عده ای 
از دهک هــای بالا بــه دهک هــای پایین یا 
برعکس بروند، وجود دارد. وزیــر تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی ادامه داد: کســانی که به هر 
طریقی یا ثبت نام نکرده اند و یا جزو دهک 10 
قرار گرفته اند و یارانه بــه آنها تعلق نمی گیرد 
و یا نسبت به دهک بندی شان اعتراض دارند، 
می توانند به ســامانه مراجعه و اعتراض خود 

را ثبت کنند.
مرتضوی با بیــان اینکه موارد مورد بررســی 
قرار گرفته و به آنها پاسخ داده می شود، افزود: 
همــکاران در حوزه معاونت رفــاه و اقتصادی 
دوباره به اســناد تکلیفی که قانون بر عهده ما 
قرار داده است آزمون وســع را مجددا بررسی 
می کنند و با بهره گیــری از اطلاعات به  روز، 
احتمال دارد تغییراتی در دهک بندی ها انجام 
شود. وی بیان کرد: به این معنا که ممکن است 
عده ای از دهک های بــالا به دهک های پایین 
و یک عده از دهک های پاییــن به دهک های 
بالاتر بروند و این ارزیابی مجدد آزمون وســع 
هم در حال انجام اســت و نتایج آن در آینده 

اعلام می شود.
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی درخصوص 
کالابرگ هم توضیح داد: هر کســی که در 5 
دهک نخست قرار داشته باشــد و یا در آینده 
در این 5 دهک قرار بگیرد مشــمول دریافت 
یارانه تشــویقی 120 هزار تومان خواهد شد، 
این موضوع در دســت بررسی است و احتمالا 
ظرف 10 تا 15روز آینده نتایج آن اعلام خواهد 
شــد. مرتضوی ادامه داد: مطالبات معوق همه 
صندوق های تحت مدیریت وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی حدود 210 همت است و تکلیف 
دوباره ای در بودجه 1402 پیش بینی شــده و 

70 همت هم امسال دولت پرداخت می کند.
وی خاطرنشــان کرد: در جلســه کمیسیون 
اقتصادی که همین هفته برگزار شد این موضوع 
به تصویب رسید که سهام برخی از شرکت هایی 
که در لیست واگذاری قرار دارند بابت مطالبات 
ســازمان تامین اجتماعی به همین ســازمان 
واگذار شــود. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
همچنین درباره باقی مانده طلب سازمان تامین 
اجتماعی گفت: این طلب به واسطه تکالیفی که 
ایجاد می شود، هر سال افزایش پیدا می کند و 
سازمان حسابرسی این مورد را هم بررسی کرده 
اســت، اکنون مبلغ دقیق آن را ندارم اما حتما 

بررسی و اعلام می کنم.

فعالیت ۲۰۰ هــزار تعاونی در 
نهضت ملی مسکن

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن با بیان 
این که بیشترین تعاونی مسکن مشکل دار برای 
استان خوزستان است، گفت: 200 هزار تعاونی 

در نهضت ملی مسکن فعالیت دارند.
ارسلان مالکی یادآور شــد:  در جلسه با رئیس 
اتاق تعاون ایران پیشــنهاد تشــکیل کمیته 
مشــترک برای احصا و رفع مشــکل 24 هزار 
واحد باقیمانده مسکن مهر تعاونی های مسکن 

مطرح شد.
وی با بیان این که ورود اتــاق تعاون برای رفع 
اختلافات داخلی و پیشــبرد پروژه ها ضروری 
است و این مشــکلات با تعامل حل می شود، 
افزود: در ســطح ملی و اســتان باید جلسات 
مستمر هفتگی برگزار شود تا مشکل هر کدام 

از تعاونی های مسکن مهر احصا و رفع شود.
وی با اشــاره به فعالیت 200 هزار تعاونی در 
طرح نهضت ملی مسکن تصریح کرد: از طریق 
اتاق تعاون استان ها می توان به کار آن ها بهتر 
رســیدگی کرد. معاون وزیر راه و شهرسازی 
یادآور شد: بیشــترین تعاونی های مشکل دار 
برای اســتان خوزستان اســت که برای حل 
مشکل این واحدها باید تلاش بیشتری از سوی 
مسئولان استان صورت گیرد و دولت برای رفع 
این مشکلات تلاش و مساعدت لازم را به عمل 

خواهد آورد.
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رییس اموال تملیکی اظهار داشت: به طور مجموع 
بیش از 2 هزار دستگاه از مزایده سراسری عرضه 
کرده ایم. عبدالمجید اجتهادی با بیان اینکه رشد 
شاخص ها و تحولات در سازمان اموال تملیکی در 
سایه هماهنگی با سازمان ها و دستگاه های اجرایی 
و قضاییه و رخ می دهد. وی با بیان اینکه برای اولین 
بار مجمع عمومی سازمان در وقت مقرر برگزار شد 
و اعضای اصلی حضور حداکثری داشتند، گفت: 
صورت های مالی ســال منتهی 1401 بدون بند 

مشروط تصویب شد.
رییس اموال تملیکی با اشاره به بحث شفافیت در 
بحث حراج ها ادامه داد: علاوه بر تمام نظارت ها در 
حراج های حضوری برخی از تبانی ها اتفاق می افتد 
از این رو در راستای شفاف سازی و اجرای قانون از 
ابتدای سال 1402 حراج های حضوری نداشتیم 
و در حال حاضر بیش از ٩7 درصد فروش کالا چه 
مزایده های سراسری و چه برگزاری سامانه برخط 
حراج خرده فروشی به صورت الکترونیکی انجام 

می شود. 
معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه ســامانه برخط 

خرده فروشی را به تمام سراسر کشورها گسترش 
می دهیم، ادامه داد: خرده فروشی تنها برگزاری 
حراجی است که کارکنان می تواند شرکت کنند، 
هر چند برگزاری مزایده ها افراد باید نســبت به 
خرید توکن اقدام کنند امــا این موضوع در حراج 
خرده فروشــی وجود ندارد و شرکت در آن کاملا 
رایگان اســت و هم کالای قاچــاق و هم کالای 

متروکه در این سامانه به فروش می رسد.
اجتهادی با بیان اینکه در بحث فروش عملکردی  
رشد 47 برابری داشتیم، اظهار داشت: در تعیین و 
تکلیف فروش کالا اقدام جهادی صورت گرفت و در 
بخش ارزش پرونده های فروش عملکردی رشد 

423 درصدی را تجربه کردیم.
 وی دربــاره تعیین تکلیــف خودرو های متروکه 
شده گفت: یکی از اقدامات تحول انگیز در سازمان 
اموال تملیکی بحث تعیین تکلیف خودرو و ماشین 
آلات راهسازی، معادن رسوبی از سال های گذشته 
بوده که البته ســازمان اموال تملیکی با مشــکل 
جدی در تعیین تکلیف خودروها مواجه بوده که 
در این بخش دولت اقــدام خوبی در قانون بودجه 

1402 انجام داد و زمینــه قانونی تعیین تکلیف 
این دســتگاه ها فراهم شــده و از دو ماه گذشته 
ماشین آلات در جریان عرضه قرار گرفتند و برای 
عرضه این خودروها مجوز ســازمان استاندارد و 
محیط زیست را گرفته ایم و تا پایان شهریور کلیه 
دستگاه ها عرضه خواهند شــد. اجتهادی افزود: 
380 دســتگاه کامیون آماده واگذاری اســت اما 
موجودی به مراتب افزایــش پیدا می کند و 6٩2 
دستگاه ماشین آلات در جریان واگذاری است و به 
طور مجموع  5 هزار دستگاه سواری بالای 2500 

سی سی و انواع ماشین آلات باید عرضه شود. 
رییس ســازمان اموال تملیکی با بیــان اینکه در 
طول دو سال گذشــته چه میزان داروی متروکه 
انهدام شده است، گفت: طبق قانون از تاریخ 10.2. 
1402 دارو  قاچاق دیگر دارو به ســازمان اموال 
تملیکی تحویل نمی شــود و به طور مستقیم به 
سازمان غذا و دارو اختصاص پیدا می کند و سازمان 
اموال تملیکی با توجه به حساسیت موضوع دارو 
از لحاظ اســتانداردها و تاییدیه ها قبل از دریافت 
مجوز سازمان غذا و دارو امکان عرضه آن را ندارد و 

داروی متروکه طبق مقررات با مجوزها در مزایده 
به فروش می رسد.

اجتهادی همچنین در پاســخ به سوال دیگر ایلنا 
مبنی بر اینکه در طول دو سال گذشته چه میزان 
خودروی متروکه فروش رفته اســت، تاکید کرد: 
به طور مجموع بیش از 2 هزار دســتگاه از مزایده 
سراســری عرضه  کرده ایم. معان وزیر اقتصاد در 
پاسخ به سوال دیگر ایلنا درباره میزان گوشی های 
تلفن همراه متروکه شده اظهار داشت: با توجه به 
موضوع ریجســتری کردن موبایل قاچاق گوشی 
همراه بسیار نادر است و گوشی تلفن همراه جزو 
آخرین اقلام ســازمان اموال تملیکی محســوب 
می شوند و بیشــترین اقلام انبارها لوازم خانگی و 

پارچه است. 
اجتهادی درباره آخرین وضعیت پروشه های نوشهر 
باقی مانده گفت: در رابطه به پروشه های نوشهر این 
خودروها مسدودیت های مالیاتی دارند و نه قاچاق 
و نه متروکه محسوب می شود و با کسب مجوزهای 
سازمان استاندارد تا دو ماه آینده از طریق مزایده 

سراسری عرضه خواهند شد.

مدیرکل توســعه امور مســکن شــرکت عمران 
شهرهای جدید ایران با تشــریح جزئیات افتتاح 
واحدهای مســکونی در شــهرهای جدید گفت: 
مسکن مهر شــهر جدید پرند به پایانِ راه رسید. 
ســیدمهدی میرجوادی با اشــاره به برنامه های 
افتتــاح و تحویــل واحدهــای مســکونی در 
شــهرهای جدید کشــور، اظهار کرد: بر اســاس 
برنامه ریزی صورت گرفته به مناســبت فرا رسیدن 
 هفتــه دولــت، 20 هــزار و 248 واحد مســکن 

افتتاح می شود.
وی با بیان این که محور برنامه ریــزی افتتاح 10 
هزار واحد مســکن مهر پردیس اســت، تصریح 
کرد: این واحدها کاملًا نهایی و از آن بازدید شــده 
است. مدیرکل توسعه امور مسکن شرکت عمران 
شهرهای جدید ایران با یادآوری این که "قرار بود 
این واحدها اسفندماه سال گذشته افتتاح شود که 
نواقصی داشــت"، ادامه داد: تمام نواقص پروژه ها 
رفع شده است و 10 هزار واحد مسکن مهر تحویل 

متقاضیان می شود.
میرجوادی با تأکیــد بر این که افتتــاح و تحویل 
واحدهای مسکونی همزمان انجام می شود، گفت: 
واحدهای آمــاده تحویل دارای زیرســاخت های 
مربوطــه از جملــه آب، بــرق و... اســت. وی با 
اعلام این کــه "در حال برنامه ریــزی برای حضور 
رئیس جمهوری یــا وزیر راه و شهرســازی جهت 
افتتــاح واحدهای آماده شــهر جدیــد پردیس 
هستیم"، اضافه کرد:  در شهر پرند نیز پایان مسکن 
مهر را اعــلام می کنیم؛ 2800 واحــد باقیمانده 
مسکن مهر این شهر در هفته دولت افتتاح می شود، 
به این ترتیب هیچ مسکن مهر سه جانبه ای در این 

شهر باقی نمی ماند.
وی همچنین با ابــراز "متروی پرند نیــز تا پایان 
شهریور ماه امسال افتتاح می شود"، گفت: قرارگاه 
خاتم الانبیــاء)ص( پیمانکار این پروژه اســت که 
با همراهی شــرکت عمران در تأمین منابع مالی، 

متــروی پرند را بــه مرحله بهره برداری رســانده 
اســت. وی با یادآور این که "تســت سرد متروی 
پرند انجام شــده است و تا پایان شــهریور اتصال 
تهران به شــهر جدید پرند عملیاتی می شــود"، 
اظهار کــرد:  با توجه بــه در پیش بــودن اربعین 
 حســینی)ع( برنامــه افتتاح پروژه های مســکن 

را یک ماهه دیده ایم.
مدیرکل توســعه امور مســکن شــرکت عمران 
شــهرهای جدید ایــران از افتتــاح 1000 واحد 
نهضت ملی مســکن در شــهر جدید اندیشه خبر 
داد و افزود:  این پروژه های مشــارکتی ســاخته 
 شــده و بــه سیســتم های بــه روز و هوشــمند 

تجهیز شده اند.
میرجوادی با بیان این که در شــهر جدید گلبهار 
مشــکلات مربوط به تعاونی ها برطرف شده است،  
ادامه داد: حــدود 1500 واحد مســکن مهر این 
شهر در هفته دولت افتتاح می شود، ضمن این که 
محوطه ســازی 1000 واحــد دیگر نیز تــا پایان 
شهریور به اتمام می رسد. وی با بیان این که در شهر 
جدید هشتگرد 1402 واحد مســکونی در برنامه 
افتتاح قرار گرفته اســت،  گفت:  پروژه های هسای 
این شــهر به دلیل مباحث مربوط به قراردادها در 

برنامه افتتاح قرار ندارد.
وی با اشــاره به افتتــاح واحدهای مســکن مهر 
سایر شهرهای جدید کشــور گفت: مطابق برنامه 
در شــهر بینالود 5٩0 واحد، ســهند 440 واحد، 
رامیــن 3٩6، ایوانکــی 330 واحد مســکن مهر 
تبدیلی )اســتفاده از وام نهضت ملی مســکن(، 
مجلســی 212 واحد و در صدرا 68 واحد مسکن 
مهر افتتــاح می شــود. میرجوادی با یــادآوری 
این  که افتتاح واحدهای مســکن مهر شــهرهای 
جدید بــا محوریت شــهر جدید پردیــس انجام 
می شــود، بیــان کــرد:  واحدهای مســکن مهر 
 گلبهار و بینالود همزمان با ســفر رئیس جمهوری

 افتتاح می شود.

اصلاح نظام مالیاتی در راســتای ایجاد شــفافیت 
و عدالــت، رویکرد جــدی دولت ســیزدهم بوده 
اســت؛ تحقق درآمدهای مالیاتی بیــش از میزان 
پیش بینی شــده، شناســایی بیش از 2.7 میلیون 
مودی مالیاتی جدید، راه اندازی ســامانه مؤدیان 
و پایانه های فروشــگاهی، مالیات ستانی بر اساس 
عدالت محــوری، داده محــوری و رضایتمنــدی 
 مؤدیان، از جمله اقدامات شاخص در کارنامه دولت 

سیزدهم است.
به گزارش وزارت اقتصاد، سازمان امور مالیاتی کشور 
در دوره تحول آفرینی و فعالیت وزارت امور اقتصادی 
و دارایی در دولت سیزدهم به منظور تحقق کامل 
درآمدهای مالیاتی مصوب در راستای برنامه های 
وصول منصفانه و عادلانه درآمدهای مالیاتی کشور و 
همچنین حمایت از تولید و افزایش رضایت مؤدیان 
اقدامات ویژه ای را در حوزه های مختلف مدیریتی، 

اجرایی و فرآیندی انجام داده است.
در این راســتا، در ســال 1400 حدود 306 هزار 
میلیارد تومــان در منابع مالیات های مســتقیم و 
کالاها و خدمات وصول شــد که نســبت به سال 
13٩٩ به میزان 5٩ درصد رشد و نسبت به مصوب 
قانون بودجه سال 1400 معادل 113 درصد تحقق 

داشته است.
عملکرد ســازمان امور مالیاتی در سال 1401 نیز 
نشان دهنده وصول بالغ بر 472 هزار میلیارد تومان 
درآمدهای مالیاتی در منابع مالیات های مستقیم و 
کالاها و خدمات با رشد 54 درصدی نسبت به سال 
1400 و تحقق 104 درصدی نسبت به رقم مصوب 
قانون بودجه سال 1401 بوده که مقایسه این آمار 
با روند چند سال گذشته حاکی از عملکرد درخشان 

نظام مالیاتی در تحقق این درآمدها دارد.
شایان ذکر است، در ســال 1400 حدود 48 هزار 
میلیارد تومان و در ســال 1401 بالغ بر 117 هزار 
میلیارد تومان عوارض موضوع قانون مالیات بر ارزش 
افزوده به شهرداری ها و دهیاری ها پرداخت شده، 

که این رقم نسبت به سال 1400 حدود 144 درصد 
رشد داشته است. در چهارماهه سال 1402 نیز بالغ 
بر 216 هزار میلیارد تومــان در منابع مالیات های 
مســتقیم و کالاها و خدمات با رشد 50 درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل توسط این سازمان 

وصول شده است.
شناســایی بیش از 4 میلیون مؤدی جدید در سال 
1400 و بیــش از 2 میلیون و 700 هــزار مؤدی 
جدید در سال 1401 در نتیجه اقدامات در زمینه 
اتصــال درگاه هــای پرداخت به پرونــده مالیاتی 
مؤدیان و شناســایی مؤدیان جدید بوده اســت. 
رســیدگی به گزارش های مردمی فــرار مالیاتی 
)ســوت زنی(، نظارت بر تراکنش های مشــکوک 
بانکی و شناســایی سیســتماتیک شــرکت های  
صوری از دیگــر اقدامات مهــم و تحولی در زمینه 
 مقابله با فــرار مالیاتی و برقــراری عدالت مالیاتی

 بوده است.
از مهم ترین اقدامات تحولی در راســتای تسهیل 
ارائه خدمات به مؤدیان می توان به توســعه پنجره 
واحد خدمــات مالیاتی، ابــلاغ الکترونیکی کلیه 
اوراق مالیاتــی، کاهش 7 درصدی نــرخ مالیات 
اشــخاص حقوقی و اعمال نرخ صفر مالیاتی برای 
انتقال ســود تقسیم نشــده شــرکت های بورسی 
و فرابورســی در راستای کاهش فشــار به بخش 
واقعی اقتصــاد، تخصیص عــوارض ارزش افزوده 
به مناطــق کمتــر توســعه یافته، ایجــاد پایگاه 
 اطلاعات هویتــی، عملکردی و دارایــی مؤدیان

 اشاره کرد.
افزایش 50 درصدی تعداد اظهارنامه های دریافتی، 
پذیرش حدود 80 درصدی خوداظهاری مؤدیان و 
قطعی سازی 4 میلیون و 770 هزار پرونده مالیاتی 
بدون رســیدگی و تولید اظهارنامه برآوردی برای 
مؤدیان فاقد اظهارنامه نیــز از مهم ترین اقدامات 
در حوزه مالیات ســتانی مبتنی بــر داده محوری 

بوده است.

۲ هزار دستگاه خودروی متروکه به فروش می رسد

عرضه پورشه های لوکس بندر نوشهر بعد از ۱۰ سال

شناسایی ۲.۷ میلیون مودی جدیدافتتاح ۲۰هزار واحد مسکونی در شهرهای جدید
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رشد اقتصادی نیازمند سرمایه گذاری 
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

بر اساس پیش بینی های بانک جهانی، رشد اقتصادی کشورمان در سال 2023 حدود 2.2 درصد و در 
سال 2024 با رشد اقتصادی دو درصد روبه رو خواهیم شد. با نگاهی به گذشته متوجه خواهیم شد که 
بانک مرکزی و مرکز آمار در گزارش های پایانی سال، این آمار بانک جهانی و صندوق بین المللی پول را 

تأیید کردند. بنابراین رشد اقتصادی هشت درصد بسیار آرمانی است.
در برنامه هفتم توسعه، یک  سوم رشد هشت درصدی اقتصاد کشور را مبتنی بر بهره وری انگاشته اند 
که می تواند بهره وری نیروی کار یا سرمایه باشد که این امر نیز بلندپروازی است. در خصوص تورم نیز 
چنین بلندپروازی را می بینیم. به طوری که در برنامه ای پنج ساله آورده شده که تورم به زیر 20 درصد 
خواهد رسید و در پایان برنامه هفتم توسعه، تک رقمی شود. ولی آمار چهار سال اخیر کشور حاکی از آن 

است که تورم همواره در محدوده 50 درصد بوده است.
واقعیت های اقتصادی کشورمان نمی تواند چنین خیال پردازی ها را نشان دهد. بنابراین رسیدن به تمام 
این اهداف، نیازمند سرمایه گذاری داخلی و خارجی بسیار است. این در حالی است که هم اکنون به دنبال 
تحریم ها، با کاهش شدید سرمایه گذاری خارجی روبه رو بوده ایم و ریسک سرمایه گذاری داخلی در کشور 
نیز به شدت زیاد است. ثبات در سیاست های پولی و ارزی می تواند ضامن کاهش ریسک سرمایه گذاری 

داخلی باشد. این در حالی است که شاهد افزایش قیمت ها، تورم بالا و نوسانات نرخ ارز هستیم.
همچنین از گذشته های دور با ســاختار بیمار اقتصادی و تورم روبه رو بوده ایم که مانعی برای انجام 
کارهای تولیدی در کشور بوده است و همین امر موجب شده تا ریسک کار در بخشهای تولیدی بالا برود 
لذا تا موانع پیش روی بخش تولید را برطرف نکنیم نمی توانیم فعالیتهای تولیدی در کشور را گسترش 
دهیم. ادامه این وضعیت نه تنها به افزایش رشد اقتصادی منجر نخواهد شد بلکه فضای کسب و کار را 

نیز تضعیف خواهد کرد.

تولید صنایع کشور در تیرماه امسال نسبت به سال 
پایه 1396، میزان 49.2 درصد افزایش داشــته 
است که این میزان رشــد، 2.5 برابر رشد 4 ساله 

منتهی به سال 1400 است.
بر اســاس آمار پژوهشــکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی از شاخص تولید صنایع در تیرماه نسبت 
به سال پایه 1396، این شاخص در 2 ساله منتهی 
به ســال 1402، 49.2 درصــد افزایش را تجربه 
می کند. این در حالیســت که در 4 ساله منتهی 
به سال 1400، این شــاخص تنها 20.3 درصد 
افزایش را تجربه کرده اســت. به معنای دیگر در 

2 سال گذشته، شــاخص تولید صنایع در تیرماه 
نسبت به 4 ساله منتهی به سال 1400، رشد 2.5 

برابری را تجربه کرده است.
در این راســتا، علی رادمهر، کارشناس اقتصادی 
انرژی گفــت: تامین برق پایدار متناســب با نیاز 
صنایع در یکــی از گرمترین فصول ســال که با 
افزایش مصرف برق بخش خانگی مواجه هستیم، 
مهمترین دلیل جهش تولید صنایع در تیرماه طی 

دوسال اخیر است.
به گــزارش فارس، برنامه مدیریــت مصرف برق 
صنایع در تابســتان 2 ســال اخیر به نحوی اجرا 

می شــود که 580 هزار واحــد صنعتی و صنفی 
صنعتی معادل 92 درصد از کل صنایع کشور هیچ 
محدودیت تولید برقی نــدارد و برنامه مدیریت 
مصرف برق صنایع داخل شــهرک های صنعتی 
و صنایع انرژی بر با هدف تامیــن حداکثر نیاز و 

جهش تولید تامین می شود.
بر این اساس، تامین برق پایدار سبب شده تا بازار 
کالاهای راهبردی تولید صنایع ساماندهی شده 
و همچنین در بسیاری از رشــته های صنعتی از 
جمله، آلومینوم و شــمش فولادی با مازاد تولید 

نسبت به تقاضا و پر شدن انبارها مواجه شویم.

نایب رئیس شورای ملی زعفران گفت: بنابر آمار 4 
ماهه گمرک، صادرات طلای سرخ نسبت به مدت 
مشــابه ســال قبل از لحاظ وزنی 63 درصد رشد 
داشته است. غلامرضا میری از ثبات نسبی قیمت 
طلای ســرخ در بازار خبر داد و گفت: نرخ کنونی 
هرکیلو زعفران دســته 3۷ میلون تومان، زعفران 
پوشــال 44 تا 45 میلیون تومان، نگین 45 تا 4۷ 

میلیون تومان، ســرگل 4۷ تا 48 میلیون تومان و 
سوپرنگین 48 تا 50 میلیون تومان است. او با بیان 
اینکه کمتر از 40 روز تا برداشــت زعفران نو زمان 
باقی است، افزود: با توجه به آنکه گیاه زعفران زیر 
زمین است، از این رو نمی توان پیش بینی دقیقی 
راجع به تولید زعفران داشت. میری درباره آخرین 
وضعیت صادرات زعفران گفــت: بنابر آمار 4 ماهه 

گمرک صادرات زعفران نســبت به مدت مشــابه 
سال قبل 63 درصد رشد داشــته است و همواره 
پیش بینی می شود که روند صعودی صادرات ادامه 
یابد. نایب رئیس شورای ملی زعفران گفت: با توجه 
به ازدیاد زوار در تعطیلات تابستان و محرم و سفر 
به مشهد، تقاضا برای خرید زعفران در بازار افزایش 
یافته است که این امر در رونق بازار بی تاثیر نیست.

رئیس اتحادیه فروشــندگان گل وگیاه تهران با بیان اینکه فروش 
اینترنتی گل در کشور معضل بزرگ صنف است گفت: رشد بی رویه 
فروشگاه های اینترنتی گل و مشکلات حاصل از آن مانند آفت به گل 
فروشی های تهران آسیب می رساند. اکبر شاهرخی، رئیس اتحادیه 
فروشندگان گل و گیاه تهران با بیان مطلب فوق بیان کرد: مشکلی 
که به تازگی با آن مواجه شده ایم علاقمندی تعداد زیادی از افراد به 
حرفه گل فروشی است. این افراد به جای ورود صحیح و اصولی به 
این شغل با راه اندازی سایت یا پیج در فضای مجازی اقدام به فروش 
اینترنتی گل می کنند و مشــکلات عدیده ای را برای صنف ما به 

وجود آورده اند. وی ادامه داد: این فروش های بی رویه و غیراصولی 
اینترنتی گل که به خصوص از زمان شیوع کرونا شدت گرفته، گاهی 
باعث گرانی گل می شود، ولی در مغازه های دارای مجوز قیمت گل 
آنچنان افزایش نداشته و اگر در یکی از این واحد های صنفی گران 
فروشی رخ دهد با متخلف برخورد می کنیم.  شاهرخی تصریح کرد: 
ولی رسیدگی به فروشگاه های اینترنتی و مجازی یا رسیدگی به 
 شــکایات مردم علیه آنان خارج از اختیارات اتحادیه فروشندگان 

گل است.
رئیس اتحادیه فروشندگان گل و گیاه تهران در وضعیت بازار این 

صنف بیان کرد: فروش گل در پایتخت کم و بیش در جریان است 
و مردم برای خود یا دیگران گل می خرند. تمام گل های مورد نیاز 
کشور در داخل تولید می شود. قیمت گل یک روند افزایشی مناسب 
با تورم داشته و بیشتر از آن گران نشده است. تعامل تولید کنندگان 

و فروشندگان گل باعث ثبات قیمت گل شده است.
وی وضعیت بازار گل و گیاه تهران را اینگونه توصیف کرد: گل و گیاهان 
تزیینی که همان گل های شاخه بریده و گیاهان آپارتمانی هستند، 
نه رونق سال های قبل را دارد و نه در رکود کامل به سر می برند. به هر 
حال خانوارها کم و بیش به گل فروشی ها مراجعه می کنند و برای 

 نگهداری در منزل گل می خرند و یا برای هدیــه دادن گل یکی از 
گزینه های پرطرفدار است. شاهرخی درباره تامین گل و گیاه برای بازار 
در توضیحاتی گفت: خوشبختانه تمام گل و گیاهان آپارتمانی مورد 
نیاز کشور، تولید داخل است و از خارج هیچ نوع گلی چه شاخه ای 
چه آپارتمانی وارد کشور نمی شود، که البته لازم به ذکر است واردات 
گل ممنوع است. ولی پیاز گل و بذر و مقداری از کود و سم مورد نیاز 
وارداتی هستند. چون تولیدات داخل به اندازه نیاز نیست و همچنین 

توان تولید بعضی از آنها را در کشور نداریم.
وی در ادامه اظهار کرد: اگر به رونــد افزایش تورم و افزایش قیمت 

کالاهای بازار نگاهی کنیم متوجه می شــویم که گل جزو معدود 
کالاهایی است که یک افزایش قیمت محدود و هم گام با تورم موجود 
داشته؛ یعنی در اصل گران نشده و تحت تاثیر تورم جامعه قرار دارد.

وی در رابطه با مشــکلات موجود در صنف  گفت: مشکلات صنف 
که بسیار زیاد است، اما ما با سعی و تلاش مشغول رفع و رجوع آنها 
هستیم. ما فروشندگان با تولیدکنندگان گل تعامل زیاد داریم که از 
افزایش قیمت گل جلوگیری کنیم. اگر دولت به تولید کنندگان گل 
کمک کند و تولید گل و گیاه افزایش یابد حتی ممکن است قیمت 

گل پایین بیاید و قابل کنترل باشد.

رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و جواهر 
تهران ضمن تشریح وضعیت بازار طلا و سکه در پنج ماهه 
نخست 1402 از کاهش 40 درصدی تولید طلا و جواهر 
طی این مدت خبر داد. نادر بذرافشــان رئیس اتحادیه 
سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران پیرامون علت 
افت بیشتر قیمت طلا در مقابل نرخ ارز در طول هفته های 
اخیر اظهار کرد: ماه های آغازین امسال همزمان با ماه 
رمضان شروع شد، به همین خاطر ما در طول این مدت 
شاهد کاهش تقاضای طلا و سپس افت قیمت این کالا در 
سطح بازار بودیم. در حال حاضر به جرات می توان گفت 
که وضعیت کسب و کار صنف طلافروشان در طول پنج 
ماه گذشته، فقط در یک ماه خوب بوده و در طی چهار ماه 

دیگر همواره در رکود قرار داشتیم.
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر 
تهران افزود: با ورود به ماه های محرم و صفر این کاهش 
تقاضا ها و به تبع آن افت قیمت  طلا بیشتر شد. شرایطی 
که صنف طلافروشان در طول پنج ماهه امسال سپری 
کرده در هیچ یک از سال های گذشته سابقه نداشته 
اســت. در حال حاضر بالغ بر 30 درصــد واحد های 
تولیدی صنف طلا و جواهر به دلایل مختلفی مثل بالا 
رفتن هزینه های و افزایش اجاره بهای کارگاه ها دچار 
مشکل متعددی شده اند. وی تصریح کرد: امیدواریم 

که پس از پایان ماه صفر، بازار طلا و سکه از رکود خارج 
شده و رونق دوباره به این بازار برگردد. برآورد ها حاکی از 
آن است از ابتدای امسال تاکنون قیمت ها در بازار طلا 
و سکه هشت تا نه درصد و همچنین تولید طلا و جواهر 

بین 30 تا 40 درصد کاهش پیدا کرده است.
بذرافشان همچنین در پاسخ به سوالی مبین بر این که 
آیا بانک مرکزی در بازار طلا و ســکه هم دخالت های 
داشته است، گفت: خیر؛ بانک مرکزی در رابطه با بازار 
این کالا ها هیچ گونه فعالیتی ندارد. البته باید این نکته 
را هم یاد آور شد که حباب سکه همچنان بالاست. در 
زمستان سال 1401 حباب سکه در محدوده ۷ میلیون 
تومان قرار داشت، اما اکنون تا پنج ماهه 1402 حباب 
سکه در محدوده 5 میلیون 300 هزار تومان قرار دارد، 

اگرچه همین عدد هم هیچ توجیه اقتصادی ندارد.
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران 
خاطرنشان کرد: با توجه به بالا بودن حباب قیمت سکه و 
طلا، این نیاز احساس می شود که بانک مرکزی با عرضه 
مقداری سکه در بازار این مقدار حباب ایجاد شده را تخلیه 
کند.علاوه بر این پیشنهاد می شود که مصرف کنندگان به 
جای خرید و فروش سکه اقدام به خرید مصنوعات طلا 
کنند تا هم سرمایه گذاری خوبی داشته باشند و هم این که 
از این طریق بخش تولیدی صنف طلا و جواهر هم شرایط 

بهتری را تجربه کند. بذرافشان همچنین درباره آخرین 
وضعیت ثبت معاملات ســکه در سامانه جامع تجارت و 
پاسخ برخی از مسئولان وزارت صمت به ادعای او مبنی 
کافی نبودن آموزش های ارائه شده به اعضای صنف طلا 
فروشان، گفت: آموزش ها برای هر رسته از فعالان صنف 
طلافروشان حدود دو ساعت بوده است. در فرایند آموزش 
ثبت معاملات سکه در ســامانه جامع تجارت، برخی از 
اعضای درباره شرایط این سامانه و چرایی ثبت معاملات 
خود در سامانه ابهامات و سوالات گوناگونی داشتند. رئیس 
اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران افزود: 
این قبیل سوالات و ابهامات باعث می شد که وقت بیشتری 
از ساعات آموزش این افراد برای پاسخگویی به این شبهات 
صرف شــود. در حال حاضر برخی از این ابهامات رفع و 
تعداد دیگری از آن ها هنوز برای اعضای صنف اتحادیه طلا 

و جواهر حل نشده مانده است.
وی در پایان متذکر شد: اتحادیه طلا و جواهر تهران 
و همچنین اتحادیه این حوزه در ســایر استان های 
کشور درخواست کرده اند که برای اجرای این قانون 
یک سال تنفس داده شود تا بتوان در طول این مدت 
شرایط و بستر های لازم برای آموزش و فرهنگ سازی 
ثبت معاملات طلا و سکه در ســامانه جامع تجارت 

فراهم شود.

عضو هیات مدیره انجمن سازندگان قطعات خودرو گفت: به 
خودروسازان داخلی اجازه داده نمی شود که در مورد برخی 
قطعات، از محصولات ساخت داخل اســتفاده کنند. محمد 
شــهپری، عضو هیات مدیــره انجمن ســازندگان قطعات و 
مجموعه های خودرو گفت: یک میلیارد و 400میلیون دلار ارز 
نیمایی به خودروسازان اختصاص داده شده که از این میزان 
سهم بسیار ناچیزی به خودروســازان داخلی و قطعه سازان 
می رســد و مابقی این منابع ارزی به خودروسازان خصوصی 
داده شده که قطعات را به صورت CKD یا SKD وارد می کنند.
او گفت: این مهم ترین موضوعی است که در شرایط کنونی، 
خودروسازان داخلی و قطعه سازان را تهدید می کند. حتی به 
خودروسازان داخلی اجازه داده نشد که در مورد برخی قطعات 

از محصولات ساخت داخل اســتفاده کنند. همه این قطعات 
به صورت مســتقیم از چین وارد می شود.  شهپری گفت: در 
مقابل، محصولات خودروسازان داخلی مشمول قیمت گذاری 
دســتوری اســت که منجر به 130هزار میلیارد تومان زیان 
انباشته شده است. آیا این برخورد با خودروسازان خصوصی که 

با شرکت های چینی قرارداد دارند نیز اتفاق می  افتد.
او گفت:این نامه که 21مردادماه به ســازندگان وسایل نقلیه 
ابلاغ شد، شامل قطعه سازان نمی شود و ارز نیمایی همچنان 
برای قطعه ســازان پابرجاســت. با این وجود این خبر نشان 
می دهد که محصولات پرتیراژ ایران خودرو و ســایپا مشمول 
افزایش قیمت نخواهند شد و شرایط تغییری نخواهد کرد. وی 
ادامه داد که بانک مرکزی باید تسهیل گری در راستای تامین 

ارز را برای قطعه سازان انجام دهد. حتی اگر از نظر قانونی این 
ارز به ما تعلق بگیرد، اما در زمان مناسب اقدام نشود، مجبور 
می شویم از منابع ارزی دیگر استفاده کنیم که منجر به افزایش 
قیمت می شــود. در کل این ابلاغیه برای قطعه سازان مثبت 
است، اما کافی نیست و نیاز است که بانک مرکزی تامین ارز 

را به موقع انجام دهد.
در همین حــال، حســن کریمی ســنجری، کارشــناس 
صنعت خودرو با اشــاره به بدهی قابل توجه خودروســازان 
به قطعه ســازان، در مــورد دلایل آن گفت: قطعه ســازی و 
خودروســازی، دو حلقه زنجیره تامین خودرو هســتند. هر 
اتفاقی که از نظر مالی، تولیدی یا نوآوری در خودروســازی 
بیفتد، به نوعی به قطعه ســازی وابسته اســت. ارتباط مالی 

تولیدکنندگان خودرو و قطعه ســازی بســیار حائز اهمیت 
اســت. اگر خودروســاز از مجموع فرآیند تولیدی و فروش 
 خود دچار زیان شــود، به باقــی زنجیره تامین نیــز انتقال 

پیدا می کند. 
وی در بخــش دیگــری از اظهــارات خود عنــوان کرد که 
در حال حاضر به واسطه قیمت گذاری دستوری، خودروسازان 
دچار سیکل منفی سرمایه در گردش شده اند؛ چراکه قیمت 
تمام شــده و قیمت فروش محصول با هم همخوانی ندارند؛ 
بنابراین خودروساز مجبور اســت منابع مالی خارج از فضای 
کسب و کار خود را جذب کند یا از برخی هزینه های خود بکاهد. 
یکی از این هزینه ها پرداخت بدهی قطعه سازان است؛ بنابراین 
توجیه این حجم از بدهی خودروسازان به قطعه سازی ها سیکل 

منفی سرمایه در گردش تولیدکنندگان خودرو است. گفتنی 
است، آمار تولید در تیرماه نشــان از افت تیراژ خودروسازان 
در این ماه دارد؛ حال آنکه پیش بینی می شــود در مرداد نیز 
این روند ادامه یاید. در این زمینه از محمد شــهپری ســوال 
شد که آیا قطعه ســازان در کاهش تولید خودرو در تیرماه و 
مردادماه نقشی داشــته اند که وی گفت: با توجه به مشکلات 
ارزی، این موضوع کاملا مشــخص بود کــه قطعات از طریق 
انبار ها تامین می شود. مشــکلات ارزی باعث شده هم انبار 
خودروسازان و هم انبار قطعه سازان خالی شود. در شرایطی 
که ثبت سفارش یک ماه به طول می انجامد و گرفتن کد ارزی 
 از بانک مرکــزی 45روز طول می کشــد، دور از انتظار نبود 

که انبار ها خالی شوند.

رئیــس ســازمان برنامه و 
بودجه تصریح کرد، متوسط 
نرخ رشد اقتصادی کشور در 
دو سال اول دولت سیزدهم 
به 4.8 درصد افزایش یافته 
است. داود منظور در توئیتی نوشــت:  براساس آمار 
منتشره توســط مرکز آمار ایران، متوسط نرخ رشد 
اقتصادی در دهه نود، »کمتر از یک« درصد و در سه 

سال  پایانی دولت قبل »منفی دو« درصد بوده است. 
وی ادامه داد: در دو سال اول دولت سیزدهم متوسط 
نرخ رشد اقتصادی به 4.8 درصد افزایش یافت. منظور 

افزود: آمار ترجمان واقعیت ها است.
در همین رابطه رئیس اتاق بازرگانی تهران با اشاره 
به برخی موانــع داخلی و خارجی در رســیدن به 
اهداف سند چشم انداز، گفت: برای دستیابی به رشد 
8 درصدی اقتصاد در برنامه هفتم توسعه که برشی 
از سند چشم انداز 20 ساله است باید موانع داخلی و 

بین المللی را رفع کرد.

محمود نجفی عرب، با اشاره به تدوین برنامه هفتم 
توسعه اظهار داشت: دولت در اردیبهشت 1402 از 
برنامه توسعه هفتم که دو ســال نیز تدوین آن به 
تعویق افتاده بود رونمایی کرد. رئیس اتاق بازرگانی 
تهران با اشاره به به برخی شاخص های برنامه هفتم 
توسعه افزود: در این سند رشد اقتصادی در برنامه 
سالانه 8 درصد در نظر گرفته شــده است و رشد 
تشکیل ناخالص ســرمایه گذاری نیز 22.6 درصد 

پیش بینی شده است.
نجفی عرب بیان داشت: در برنامه هفتم همچنین 

رشد موجودی ســرمایه 6.5 درصد، رشد اشتغال 
معادل یک میلیون در سال یا 3.5 درصد، متوسط 
نرخ تورم در پایان برنامه هفتم 9.5 درصد، رشد بهره 
وری کل در واحد تولید که 35 درصد ســهم رشد 
اقتصادی را تشکیل می دهد 2.8 درصد و متوسط 
رشد نقدینگی در هر سال 20.4 درصد و در پایان 

برنامه نیز 13.8 درصد در نظر گرفته شده است.
رئیس اتاق بازرگانی تهران اظهار داشــت: متوسط 
رشد صادرات نفتی در برنامه هفته توسعه 12.4 و 
غیرنفتی 22.6 درصد و متوسط رشد واردات کالا 
16.2 و همچنین رشد اعتبارات تملک دارایی های 
سرمایه ای 44 و متوسط نسبت درآمدهای عمومی 
به هزینه ای 94 درصد و متوسط نسبت درآمدهای 
هزینه های عمومی به هزینه ای در سال پایان برنامه 

توسعه هفتم 100 درصد تعیین شده است.
نجفی عرب اظهار داشــت: برای رشد اقتصادی 8 
درصدی در برنامه هفتم توسعه برنامه ریزی شده 

است تا این رشد از 5.5 درصد رشد بخش کشاورزی 
و 13.3 درصد رشــد حوزه نفت و همچنین رشد 
11.8 درصد معدن و 8.5 درصدی صنعت محقق 
شود. وی افزود: برای دستیابی به رشد اقتصادی 8 
درصدی در برنامه هفتم توســعه همچنین تحقق 
طرح های آب ، برق و گاز باید به صورت متوسط 8.1 
درصد و حمل و نقل انبارداری 9.۷ درصد و متوسط 
رشد تحقق ارتباطات 10.9 باشد که در مجموع برای 
تحقق رشد در این بخش ها بطور متوسط به میزان 

60 هزار همت سرمایه گذاری نیاز است.
نجفی عرب همچنین به برنامه ســند چشم انداز 
20 ساله اشــاره کرد و گفت: برنامه هفتم توسعه، 
چهارمین برنامه از سند چشم انداز 20 ساله است 
که براساس آن مقرر شد که رشد اقتصادی سالانه 
8 درصد باشد و اقتصاد کشــور در مقایسه با سایر 
کشــورها منطقه رتبه اول را به دســت آورد که در 
برنامه سند چشــم انداز مقرر شده بود با رفع موانع 
تولید و بهبود بهره وری 3 درصد از 8 درصد رشــد 

اقتصادی را از بهره وری حاصل کنیم.
وی اظهار داشــت: بنابراین دولت در ابتدای برنامه 
هفتم توسعه، نتایج حاصل از ســه برنامه قبلی در 

سند چشم انداز 20 ســاله را عنوان کرده است که 
براســاس اعلام دولت رشــد اقتصادی در طول 3 
برنامه گذشته سالانه حدود 1.8 درصد بوده است و 
بهره وری عوامل تولید در طول دو دهه گذشته رشد 

منفی داشته است.
رئیس اتاق بازرگانــی تهران با بیــان اینکه مرکز 
پژوهش های مجلس عوامــل داخلی و بین المللی 
عدم دستیابی به اهداف برنامه چشم انداز 20 ساله 
را اعلام کرده است، گفت: حدود 14.6 درصد دلیل 
عدم اجرای برنامه مربوط به عدم تسهیل امور مربوط 
به بخش خصوصی است، همچنین حمایت ناکافی از 
بخش خصوصی، طولانی بودن فرآیند اخذ مجوزها 
و نبود یا کمبود نیروی متخصص، مشــکلات اخذ 
تسهیلات از بانک ها و صندوق توسعه ملی، شرایط 
بین المللی و موانع خارجی، عدم وجود زیر ساخت 
در جهت ارائه خدمات الکترونیکی مناسب از جمله 
عوامل داخلی عدم دسترسی به اهداف سند چشم 
انداز 20 ساله عنوان شده است. وی افزود: شرایط 
بین المللی و موانع خارجی ۷.8 درصد و مشکلات 
اداری سهم 29.5 درصدی در رسیدن به سه برنامه 

قبلی سند چشم انداز 20 ساله داشته است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

نرخ رشد اقتصادی در دو سال گذشته به ۴.۸ درصد افزایش یافت

رفع موانع تولید و بهبود بهره وری

جهش 50 درصدی تولید صنایع 

صادرات طلای سرخ ۶۳ درصد افزایش یافت

رشد بی رویه فروش اینترنتی آفت گل فروشی ها

 رکود در بازار طلا همچنان ادامه دارد

خیز چینی ها برای قطعه سازی ایران
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دانش بنيان ها در تكاپوی ساخت بزرگترين موكب ها 
برای زائران اربعين

مدیر یک شرکت دانش بنیان از آماده سازی بزرگترین موکب های اربعین امسال از 
سوی این شرکت در منطقه ایلام خبر داد. به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، سالار طایفه، مدیر 
شرکت فناوران رستار سامانه که در زمینه طراحی و اجرای سازه های ژئودزیک 
فعالیت دارد، گفت: این شرکت دو محصول بزرگ تولید می کند که یک محصول 
دانش بنیان اســت به نام بلک پنی مادون قرمز و یک محصول هم ســازه های 
ژئودزیک است که آن را به عنوان محصول خلاق ثبت کرده ایم. این محصول روی 
مخازن نفتی هم قابل استفاده است. وی در ادامه افزود: سازه های ژئودزیک، سازه 
های گنبدی هستند و در واقع یک کره ژئودزیک از المان های مستقیم و مثلثی 
می تواند با استفاده از کمترین مصالح، بیشترین سطح را بپوشاند. در دنیا حدود 
شش، هفت سال است که روی این محصول کار می کنند، اما در ایران، تا قبل از ما 

شرکتی به صورت تخصصی در مورد آن کار نکرده بود.
وی با بیان اینکه شرکت طراحی و اجرای سازه های ژئودزیک از سال 96 فعالیت در 
این زمینه را آغاز کرده است، اظهار داشــت: در واقع ما اولین شرکتی هستیم که به 
صورت تخصصی از صفر تا صد مجموعه یعنی از طراحی تا ساخت را بر عهده گرفتیم و 
کار را انجام رساندیم. مدیر شرکت فناوران رستار سامانه با اشاره به حضور این شرکت 
در نمایشگاه آباد ایران گفت: در این نمایشگاه اســتقبال بسیار خوبی از فعالیت ها و 
محصولات ما صورت گرفت؛ به طوری که بلافاصله و در عرض یک هفته قراردادی را با 
بنیاد مستضعفان برای موکب های کاروان ایلام منعقد کردیم. گزارش و خبر این موضوع 
در خبرگزاری صدا و سیما و تلویزیون ایلام هم پخش شد. همچنین معاون استاندار 
ایلام هم از این موکب ها بازدید کرد. وی در ادامه افزود: برای احداث این موکب ها و راه 
اندازی آنها، تقریباً ۱۰ تن سازه را در مدت پنج روز نصب کردیم و ۱۱۰۰ متر مربع فضا 
را آماده بهره برداری کردیم که هم اکنون در حال پذیرایی از زائران اربعین است. مدیر 
شرکت فناوران رستار سامانه با اشاره به استقبال زیاد از فعالیت ها و محصولات این 
شرکت در نمایشگاه آبادیران، افزود: به عنوان مثال بنیاد علوی و موسسه دانشمند برای 
احداث خانه ها و مدارس روستایی و بیمارستان های صحرایی تفاهماتی با ما داشتند. به 

طور کلی نمایشگاه آبادیران، فرصت بسیار خوبی بود و کمک زیادی به شرکت ما کرد.

ارائه تسهيلات ويژه اشتغال طرح های دانش بنيان با 
شرايط خاص و آسان

عضو هیات مدیره صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک گفت: در راستای 
اجرای تفاهم نامه صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک و صندوق نوآوری و 
شکوفایی؛ تسهیلات اشتغال از محل تبصره ۱۸ قانون بودجه ۱۴۰۲ با ضمانت نامه این 
صندوق به واحدهای تولیدی ارائه می شود. به گزارش صندوق ضمانت سرمایه گذاری 
صنایع کوچک، محسن سراج زاده در خصوص تسهیلات اشتغال مختص طرح های 
دانش بنیان، اظهار داشت: در جهت حمایت از طرح های دانش بنیان و افزایش اشتغال، 
تســهیلاتی از محل تبصره ۱۸ قانون بودجه ۱۴۰۲ از طریق بانک های عامل طرف 

قرارداد با صندوق نوآوری و شکوفایی به طرح های دانش بنیان اعطا می شود.
وی افزود: تفاهم نامه صندوق ضمانت ســرمایه گذاری صنایع کوچک و صندوق 
نوآوری و شکوفایی در تاریخ ۲۰ فروردین ۱۴۰۲ امضا و مقرر شد تا صندوق نوآوری 
و شکوفایی؛ متقاضیان طرح های دانش بنیان با اشتغال کمتر از ۵۰ نفر کارکن را با 
توجه به ضوابط مورد نظر برای اخذ ضمانت نامه به این صندوق معرفی کند؛ همچنین 
طبق مفاد این تفاهم نامه صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک برای صدور 
ضمانت نامه مختص طرح های دانش بنیان خدمات ویژه ای را در نظر گرفته است. 
عضو هیات مدیره صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک خاطرنشان کرد: بر 
همین اساس شرکت های دانش بنیان، فناور و خلاق متقاضی می توانند تقاضای خود 
را در سامانه غزال صندوق نوآوری و شکوفایی؛ ثبت کنند. در حال حاضر این سامانه 
در دسترس تیم اعتبارسنجی »صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک« بوده 
و طرح های ثبت شده )دانش بنیان( که متقاضی دریافت ضمانت نامه هستند در این 
سامانه با اولویت بالا پیگیری خواهند شد. سراج زاده بیان کرد: متقاضیان این منابع 
می توانند برای تأمین تضامین تسهیلات از ضمانت نامه اعتباری »صندوق ضمانت 
ســرمایه گذاری صنایع کوچک« بهره بگیرند. حداکثر مبلغ تسهیلات اعطایی 
توسط صندوق نوآوری و شکوفایی ۳۰ میلیارد ریال، نرخ سود تسهیلات به صورت 
قرض الحسنه با کارمزد حداکثر ۴ درصد و دوره بازپرداخت ۴۸ ماه بوده و بانک های 
عامل ارائه دهنده این تسهیلات نیز شامل قرض الحسنه مهر ایران، قرض الحسنه 
رسالت، ملی، ملت، صادرات، تجارت، سینا، توسعه تعاون، سامان و اقتصاد نوین 
اســت. وی تاکید کرد: از جمله مهم ترین مزیت های ضمانت نامه های »صندوق 
ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک« که برای این طرح اختصاص داده شده 
است؛ تخفیف ۵۰ درصدی کارمزد، تقسیط آن، عدم دریافت سپرده و اخذ مدارک 
کمتر و سهل تر نسبت به سایر صندوق ها عمدتاً به صورت چک و سفته است. عضو 
هیات مدیره صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک تصریح کرد: طبق 
آخرین تصمیم هیات مدیره صندوق مقرر شــده مدارک و مستندات کمتری از 
متقاضیان معرفی شده توسط صندوق نوآوری و شکوفایی برای اخذ ضمانت نامه 
اخذ شود و از سوی دیگر اعتبارسنجی این صندوق نیز با صندوق نوآوری و شکوفایی 

هم سو شده تا روال کار به سادگی و در زمان کمتری پیش برود.

دولت سيزدهم چطور از سكوهای داخلی حمايت كرد؟
به دلیل اقدامات انجامی دولت سیزدهم طی دو سال اخیر، مانند آیین نامه حمایت از 
کسب و کارهای اینترنتی و مزایای در نظر گرفته شده در آن برای سکوهای داخلی، 
روزانه چند ده هزار کاربر جدید به پلتفرم های داخلی افزوده می شود.  طی سال های 
گذشته و با روش های گوناگون، سکوهای داخلی و کسب و کارهای اینترنتی از 
سوی دولت ها حمایت شده اند که از آن جمله می توان به ارائه پهنای باند مناسب، 
کاهش تعرفه مصرف دیتا به یک سوم تعرفه اینترنت و ارائه فضای هم مکانی به 
صورت رایگان اشاره کرد. اما با آغاز به کار دولت سیزدهم، سکوهای داخلی بیش از 

پیش مورد توجه و حمایت قرار گرفتند.
به گونه ای که وزیر ارتباطات در این باره گفته بود آنچه که درحال انجام است، تقویت 
پلتفرم های داخلی و حمایت از آنهاست تا کسانی که وارد این پلتفرم ها می شوند، 
حتی مردم ابزار کسب و کار برایشان فراهم شود؛ بنابراین در راستای حمایت از 
پلتفرم های داخلی و کسب و کارهای اینترنتی سال گذشته آیین نامه حمایت از 
کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال رونمایی و در آن، بخش ها و حمایت های خوبی 

برای سکوهای داخلی درنظر گرفته شد.
به طور مثال در این آیین نامه گفته شده سکوها و پلتفرم های  داخلی می توانند از 
مزایای قانونی حضور در پارک های علم و فناوری برخوردار شوند؛ در واقع به منظور 
حمایت و برخورداری سکوها از مزایای استقرار در پارک های علم و فناوری، وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات مکلف شد شرایط پذیرش و استقرار دفترهای اصلی و 
شعب پلتفرم های مشمول را در پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات یا شعب استانی 

آن فراهم کند.
از سوی دیگر دولت حمایت ها و مزایایی را در زمینه معافیت مالیاتی تا سقف برای 
کسب و کارهایی که در پلتفرم های داخلی فعالیت کنند درنظر گرفته است. بر این 
اساس، موضوع قابل توجه این است که یک امتیاز ویژه برای کسب وکارها و افرادی 
که در پلت فرم داخلی فعالیت می کنند در نظر گرفته شــده و آن ها تا دو سال از 

پرداخت مالیات، معاف می شوند.
در همین رابطه پس از گذشت مدتی و اجرای آیین نامه توسط سکوها و کسب و 

اخبار

بررســی میــزان ارائه چهار 
خدمت شــامل تسهیلات، 
ضمانت نامه ها، سرمایه گذاری 
بــه  توانمندســازی  و 
دانش بنیان ها نشان می دهد 
که میانگین اعطای تسهیلات بر اساس سیاست های 
تشــویقی و حمایتی دولت برای فعالیت ها و تولیدات 
دانش پایه نســبت به دولت دوازدهم ۲.۸ برابر رشــد 

داشته است. 
با روی کارآمدن دولت مردمی سیزدهم در دوازدهم 
مردادماه ۱۴۰۰، حمایت از زیســت بوم نوآوری و 
فناوری کشور به صورت ویژه در دستور کار دولت 
قرار گرفت و هم اکنون موضوع دانش بنیان در کشور 

از جایگاه ویژه ای برخوردار است.
ایــن جایگاه به واســطه حمایت هــای ویژه رهبر 
معظم انقــلاب و توجه و اهتمام دولت ســیزدهم 
به اقتصاد دانش بنیــان بوده اســت. ضمن اینکه 
شــرکت های دانش بنیان در طول سال های اخیر 
خوش درخشیده  و توانسته اند با انجام پژوهش های 
کاربردی، تولید و بومی سازی تجهیزات و محصولات 
فناورانه در رفع بسیاری از مســائل و چالش های 
بخش های مختلف از جمله حوزه صنعت، سلامت، 

کشاورزی و حتی خدمات موثر عمل کنند.
جهت گیری دولت سیزدهم نسبت به شرکت های 
دانش بنیان بســیار اتفاق مبارکی اســت و اعتقاد 
شخص رییس جمهور و اعضای هیات دولت نیز تاثیر 
زیادی بر حمایت از این شرکت ها داشته و فعالیت ها 
و اقدامات صورت گرفته در این حوزه نیز بیانگر این 

واقعیت است.

صندوق نوآوری و تأمین مالی زیست بوم 
نوآوری و فناوری کشور

یکی از نهادهای بســیار مهم در رشــد، توسعه و 
شکوفایی شرکت های دانش بنیان و فناور، صندوق 
نوآوی و شکوفایی ریاست جمهوری است؛ نهادی 
مالی حمایتی که بر اساس قانون حمایت از شرکت ها 
و مؤسسات دانش بنیان و تجاری سازی نوآوری ها و 
اختراعات در راستای تحقق اقتصاد دانش بنیان و 
فناوری محور و تکمیل زنجیره ایده تا بازار در سال 

۱۳9۱ تاسیس شد.
به طور کلی هدف نهایی صندوق نوآوری و شکوفایی 
به عنوان یک نهاد توسعه ای کمک به رونق اقتصادی 

کشور از طریق حوزه های دانش بنیان و فناوری های 
برتر است.

این صندوق به منظور تجاری ســازی نوآوری ها و 
اختراعات، کاربردی کردن دانش و دســتاوردهای 
پژوهشــی و تکمیل زنجیره ایــده/ محصول/بازار 
از شرکت های دانش بنیان پشــتیبانی و حمایت 
کــرده و خدمــات مالــی و اعتبــاری از جملــه 
 کمــک، تســهیلات و مشــارکت را بــرای آن ها 

تأمین می کند.
صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری 
با آغاز به کار دولت ســیزدهم تامیــن مالی حوزه 
دانش بنیان را تسریع بخشــیده و با ارائه ابزارهای 
متنــوع، طراحی و ایجــاد فرآیندهای مناســب، 
توانسته اســت نقش آفرینی جدی در حوزه تامین 
مالی دانش بنیــان ایفا کند. به طــوری که آمارها 
در ارائه چهار خدمت تســهیلات، ضمانت نامه ها، 
ســرمایه گذاری، توانمندســازی توسط صندوق 
نوآوری و شکوفایی ریاســت جمهوری حکایت از 
رشد ۲.۸ برابری میانگین سالانه اعطای تسهیلات 

به دانش بنیان ها نسبت به دولت دوازدهم دارد.

اعطای ۱۲۹۱۱ میلیارد تومان تسهیلات به 
۴۶۲۵ طرح در دولت سیزدهم

صندوق نوآوری و شکوفایی با ایجاد شبکه همکاری 
با شــبکه بانکی و تنها با ســه هزار میلیارد تومان 
سرمایه اولیه، توانسته است ۴۲ هزار میلیارد تومان 
خدمات در بخش های تســهیلات، ضمانت نامه ها، 
توانمندســازی و ســرمایه گذاری به شرکت های 

دانش بنیان ارائه کند.
بر اساس این گزارش، از ۴۲ همت خدمات ارائه شده 
به شــرکت های فناور و دانش بنیان، ۲۵ همت در 
قالب تسهیلات و ۱۲ همت در حوزه ضمانت نامه ها و 
بقیه تحت سایر خدمات حمایتی به عنوان ابزار مهم 

مالی به حوزه دانش بنیان کشور ارائه شده است.
همچنیــن از ۲۵ همت تســهیلات اعطاشــده به 
شرکت ها ۱۵.۵ همت از شبکه بانکی و 9.۵ همت 
از منابــع داخلی صنــدوق نوآوری و شــکوفایی 
ریاســت جمهوری تامین شــد. به طوری که در 
دولت سیزدهم رشد خوبی را در حوزه خدمات به 
شرکت های دانش بنیان شــاهد بوده ایم. در حالی 
که میانگین ســالانه اعطای تســهیلات در دولت 
دوازدهم ۲۲۳۷ میلیارد تومان بوده، این میزان در 
دولت سیزدهم 6۴۵۵ میلیارد تومان اعلام شده و 
به عبارتی در دولت سیزدهم ۱۲9۱۱ میلیارد تومان 

تسهیلات به ۴6۲۵ طرح اعطا شده است.

صدور ســالانه ۳۴۳۴ میلیارد تومان 
ضمانت نامه 

همچنین صدور ضمانــت نامه نســبت به دولت 
دوازدهم از رشــد ۳.۸ برابری میانگین ســالیانه 
برخوردار بــوده اســت؛ میانگین ســالانه صدور 
ضمانت نامه در دولت دوازدهم 9۲۸ میلیارد تومان 
بوده و این عدد در دولت سیزدهم به ۳۴۳۴ میلیارد 

تومان افزایش یافته است.

رشد ۷.۵ برابری سالانه توانمندسازی 
نسبت به دولت دوازدهم

اما ارزش ارائــه خدمات توانمندســازی در دولت 
ســیزدهم به شــرکت های دانش بنیــان و فناور 
کشــورمان ۱۲۳ میلیارد تومان بــوده به عبارتی 
سالانه 6۱ میلیارد تومان تسهیلات به دانش بنیان 
ها در حوزه خدمات توانمندسازی اعطا شده است؛ 
این در حالی است که میانگین سالانه توانمندسازی 
شرکت های دانش بنیان در دولت دوازدهم تنها ۸ 

میلیارد تومان بوده است.

رشد ۵.۶ برابری سالانه سرمایه گذاری 
خطرپذیر نسبت به دولت دوازدهم

همچنین سرمایه گذاری خطرپذیر و جذب سرمایه 
برای فعالان زیست بوم نوآوری و فناوری کشور به 
ارزش ۵ هزار میلیارد تومان بوده است؛ به عبارتی در 
دولت سیزدهم و در حوزه سرمایه گذاری خطرپذیر 
ســالانه ۲ هزار و ۲۱۷ میلیارد تومان سرمایه برای 
دانش بنیان ها جذب شده و این در حالی است که 
میانگین سالانه سرمایه گذاری خطرپذیر در دولت 

دوازدهم ۳9۲ میلیارد تومان بوده است.

جذب ۳۹ میلیارد تومان سرمایه مردمی
همچنین در بخش ســرمایه جذب شده از طریق 
روش تامیــن مالــی توســط صندوق نــوآوری 
و شــکوفایی ریاست جمهوری شــاهد جذب ۳9 
میلیارد تومان از طریــق روش تأمین مالی جمعی 
)جذب ســرمایه مردمی( توســط هــزار و ۲9۵ 
ســرمایه گذار برای ۱۸ طرح فناورانه برگزیده در 
مدت دوســاله روی کارآمدن دولت سیزدهم بوده 
ایم.  میانگین ســرمایه گذاری در ایــن ۱۸ طرح 
 با ســود ســالیانه ۵۰ درصد ۲۴ میلیــون تومان 

بوده است.

حمایت تسهیلاتی صندوق نوآوری برای 
تسریع در بهره برداری از طرح های فناورانه

علاوه بر این، صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست 
جمهوری در دولت ســیزدهم همچنین با حمایت 
تســهیلاتی ۱9۳ میلیارد تومانی بهــره برداری از 

چندین طرح فناورانه را تسریع بخشیده است.
بازیابی کبالت از فیلتر کیک گرم کارخانه های روی 
با حمایت ۱۸.۵ میلیارد تومان، تولید صنعتی انواع 
فریز در ایرهای صنعتی، دارویی و غذایی با حمایت 
۱9 میلیارد تومان، تولید افزودنــی بالابرنده عدد 
بازی روغن هــای روانکاو با حمایــت ۲۰ میلیارد 
تومان، توسعه خط تولید کاتالیست با حمایت ۵۰ 
میلیارد تومان، تولید واکسن تب برفکی روغنی با 
حمایت ۳۰ میلیارد تومان، احداث کارخانه بریکت 
سرد آهن با حمایت ۳۵ میلیارد تومان و ساخت خط 
لوله ۴۲ اینچ انتقال نفت خام از گوره به جاسک با 
حمایت ۲۱ میلیارد تومان از جمله این طرح ها به 

شمار می روند.

در دولت سيزدهم محقق شد؛

رشد ۲.۸ برابری اعطای تسهیلات به دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات در نشســت ســه جانبــه وزارت 
ارتباطــات، ســازمان برنامه و ســازمان اداری و 
استخدامی گفت: تمام استعلامات بین دستگاهی 
نیز باید تا آذرماه امســال آنی و برخط و در نهایت 
۲۰ درصد خدمات دستگاه ها نیز تا دی ماه کاملًا 

هوشمند شوند.
به گزارش وزارت ارتباطات، نخستین جلسه کمیته 
نظارتی بر اجرای پروژه راه اندازی و تکمیل پنجره 
ملی خدمات دولت هوشــمند با حضور عیســی 
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، میثم لطیفی 
معاون رئیس جمهوری و رئیس ســازمان اداری 
و استخدامی و ســیدمهدی نیازی معاون رییس 
سازمان برنامه و بودجه برگزار و در این جلسه مقرر 
شده برای تسریع در مســیر تحقق حداکثری به 
اهداف تعیین شد در قانون از این پیش این جلسات 

به صورت هفتگی برگزار شود.
وزیر ارتباطات در ابتدای این جلسه با بیان اینکه 
در راستای ارائه خدمات دولت به صورت هوشمند، 
دولت سیزدهم گام های بلندی برداشته و آن را به 
یک تکلیف قانونی برای همه دســتگاه ها تبدیل 
کرده است، گفت: بر اســاس قانون بودجه، همه 

دســتگاه های اجرایی کشــور که دارای خدمات 
عمومی هستند، مکلف شدند که سه اقدام را انجام 
دهند که اتصال دستگاه ها یک مرحله از کار است 
که با پیگیری قابل تقدیر رسانه ها تاکنون بیش از 

9۸ درصد دستگاه ها به این پنجره متصل شوند.
وی افزود: قدم بعدی ارائه تمام خدمات دستگاه ها 
در قالب پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند تا 
پایان آبان ماه است. همچنین تمام استعلامات بین 
دســتگاهی نیز باید تا آذرماه امسال آنی و برخط 
شود و در نهایت ۲۰ درصد خدمات دستگاه ها هم 
باید تا دی ماه کاملًا هوشمند شود. زارع پور ادامه 
داد: اگرچه در گام نخست به توفیقات خوبی دست 
پیدا کرده ایم اما برای تحقق اقدامات بعدی توسط 
برخی دستگاه ها هنوز پیشــرفت هایی مشاهده 
نشده است که ضروری است با برگزاری جلسات 
کمیته نظارتی به صورت هفتگی موانع پیش روی 
دستگاه ها بررسی و برای کنار زدن آن ها اقدام شود.

در ادامه این جلســه معــاون رئیس جمهوری با 
استقبال از پیشنهاد وزیر ارتباطات برای برگزاری 
جلسات منظم کمیته نظارتی اجرای بند ج تبصره 
۷ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ گفت: خوشبختانه در 

میان دســتگاه های اجرایی یک تفاهم خوبی در 
رابطه با ضرورت هوشمندسازی دولت اتفاق افتاده 
است و بر همین اساس ما نیز این آمادگی را اعلام 
می کنیم که برای تسریع در پیشرفت این پروژه و 
دست یابی به اهداف از پیش تعیین شده که تکلیف 
قانونی نیز محسوب می شود جلسات کمیته نظارتی 

را هر هفته برگزار کنیم.
لطیفی افزود: باید تلاش کنیم در جلسات هفتگی و 
با دعوت از دستگاه های اجرایی در ارتباط با اتصال 
کامل و هوشــمند به پنجره ملی خدمات دولت را 
مورد ارزیابی قرار دهیم تا بتوانیم مسیر دستیابی 
به اهداف پیش بینی  شده در قانون را هموار کنیم. 
وی در ادامه با بیان اینکــه میزان رضایت مردم از 
عملکرد دستگاه های اجرایی، بهترین شاخص برای 
ارزیابی عملکرد دستگاه ها است، گفت: اگر بتوانیم 
به مردم خدمات دولتی را بدون مراجعه حضوری 
و به صورت الکترونیکی و هوشمند ارائه کنیم قطعاً 
می توانیم در مسیر کســب رضایت مردم حرکت 
کنیم و به دنبال آن رتبه دســتگاه ها در شاخص 

ارزیابی ها نیز افزایش پیدا خواهد کرد.
در ادامه این جلســه معاون تولیــدی و زیربنایی 

ســازمان برنامه و بودجه نیز با تاکید بر ضرورت و 
اهمیت هوشمندسازی ارایه خدمات دولت گفت: 
ما به عنوان سازمان برنامه و بودجه با قوت و قدرت 
پای کار هوشــمند ســازی ارایه خدمات دولت و 
تکمیل پنجره ملی خدمات دولت هوشمند هستیم 
و این را در سازمان به عنوان یک کار ویژه تعریف 
کرده ایم. نیازی با بیان اینکه با تکمیل پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند تعامل مردم با حکومت از 
طریق حکمرانی هوشمند تسهیل می شود گفت: 
نمود دولت خوب و کارآمد در این پروژه به منصه 
ظهور می رسد. بنابراین همه باید تلاش کنیم تا این 
کار مهم، اثر بخش و زود بازده عملیاتی شود تا به 

دنبال آن رضایت مردم محقق شود.
در ادامه این جلسه گزارشی از میزان پیشرفت پروژه 
پنجره ملی خدمات دولت هوشمند ارائه شد که در 
بخشی از آن این نکته حائز اهمیت بود که تاکنون 
بیش از ۲۳.۵ میلیون نفر - کاربــر در پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند ثبت نام کرده اند. همچنین 
سیر ورودی یکپارچه به پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند با بیش از صد درصد رشد در تیرماه به بیش 

از ۱۱۳ میلیون ورود رسیده است.

با اجرای آیین نامه جدید ارزیابی ارزیابی شرکت های 
دانش بنیان، یکی از موضوعاتی کــه مورد توجه و 
پرسش شرکت های دانش بنیان قرار گرفته، بحث 
حمایت های تعریف شــده در این آیین نامه از آنها 
خصوصاْ حمایت های مالیاتی است. به همین جهت، 
سومین نشست از سلسله نشست های معرفی نظام 
جدید ارزیابــی به موضوع حمایت هــای مالیاتی، 
اختصاص داده شــده بود و رضا اسدی فرد، معاونت 
توسعه شرکت های دانش بنیان شخصاْ به تشریح این 

موضوع پرداخت.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت 
علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، سومین نشست از سلسله نشست های 
معرفــی نظــام جدیــد دانش بنیان بــا موضوع 
»حمایت های مالیاتی« ۳۱ مرداد ماه با حضور رضا 
اسدی فرد، معاون توسعه شرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی و مسعود شــجاع مرادی، کارشناس 

معاونت توسعه شــرکت های دانش بنیان و جمعی 
از نمایندگان شــرکت های دانش بنیــان در محل 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 

جمهوری برگزارشد.
در ابتدای این نشست، رضا اسدی فرد، معاون توسعه 
شرکت های دانش بنیان، ضمن اشاره به کلیاتی از 
نظام جدید ارزیابی شرکت های دانش بنیان گفت: 
» در نظام جدید دانش بنیان، شرکت ها به سه دسته 
»نوپا«، »نوآور« و »فناور« تقسیم می شوند. ملاک 
تفکیک این شرکت ها اندازه شرکت ها و میزان فروش 
آن ها است؛ بدین معنا که اگر در آخرین سال مالی 
فروش کل شرکت دانش بنیان، کمتر از پنج میلیارد 
تومان باشد، »نوپا« محسوب می شود که تقریبا ۸۰ 
درصد شرکت ها در این دسته هستند و اگر بیش از ۵ 
میلیارد تومان فروش داشته باشند، در دسته »نوآور« 
و »فناور« قرار می گیرد و آنچه شرکت های »نوآور« 
و »فناور« را از هم تفکیک و متمایز می کند، داشتن 

لیســت بیمه حداقل ۱۰نفر و فروش ۵۰ درصدی 
محصولات دانش بنیان در آخرین سال مالی است؛ 
بنابراین، اگر شرکتی بالای ۵ میلیارد تومان، فروش 
کل داشته باشد و از این دو شــرط برخوردار باشد، 
»فناور« و اگر دو شــرط مذکور را نداشــته باشد،  

»نوآور« محسوب می شود«.
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان تاکید کرد که 
در نظام جدید ارزیابی آنچه اهمیت دارد، برنامه رشد 
است و باید سالانه بر اساس دو، سه شاخص مشخص 
اعم از میزان »تولید« یا تعداد »نیروی انسانی« سیر 

رشد خود را ارائه کند.
به زعم او، هدفی که در این نظــام جدید پیگیری 
می شود،  کمک به شــرکت های دانش بنیان نوپا 
برای جذب سرمایه و ســرمایه گذاری شرکت  های 
دانش بنیان فناور و نوآور در شرکت های نوپا است 
که طی آن هم شرکت های نوپا می توانند سرمایه و 
گردش مالی خود را گسترش دهند و هم شرکت های 

فناور و نوآور، سهم دانش بنیان خود را بیشتر کنند. به 
گفته اسدی فرد این جنس از اقدامات )جذب سرمایه 
توسط شرکت های نوپا و ســرمایه گذاری شرکت 
های نوآور و فناور در شرکت های نوپا( به نوعی امتیاز 
محسوب شده و در جلب حمایت های مالیاتی موثر 
است و به میزانی که شرکت ها امتیازات بیشتری را 
در این دو پارامتر کسب کنند از حمایت های مالیاتی 

بیشتری بهره مند می شود.
وی در ادامه به انواع این حمایت ها اشاره کرد و گفت: 
»حمایت های مالیاتی در دو دسته معافیت مالیاتی و 
اعتبار مالیاتی قرار می گیرد؛ معافیت مالیاتی دایره 
شــمول محدودتری دارد و شرکت های معدودی، 
از این حمایت بهره مند می شود اما در اعتبار مالیاتی 
که ذاتا یک جور معافیت محسوب می شود به محل 
هزینه کرد شرکت ها برمی گردد که این محل هزینه 
 کرد هم مجددا به دو بخش »تحقیق و توســعه« و 

»سرمایه گذاری« تقسیم می شود.

در نشست سه جانبه وزارت ارتباطات، سازمان برنامه و سازمان استخدامی مطرح شد؛

آنی و برخط شدن تمام استعلامات بین دستگاهی تا آذر امسال

جزئیات نحوه بهره مندی شرکت های دانش بنیان از حمایتهای مالیاتی


